
Cenu kraje 
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SLOVO HEJTMANA

ČÍSLO MĚSÍCE 

P
lníme, co jsme slí-

bili. Bez sporů nebo 

politikaření pracu-

jeme na  tom, aby se lidem 

v našem kraji žilo lépe. Ote-

vřeli jsme dveře kancelá-

ří, do  kterých za  námi při-

cházejí občané se svými 

problémy, i  odborníci, kte-

ří nám nabídli pomocnou 

ruku a kraj je ke svému re-

startu potřebuje. Zároveň 

jsme se vydali za  obča-

ny, abychom nerozho-

dovali od  stolu, ale na-

opak s  přesnou znalos-

tí situace z jednotlivých 

regionů, protože každý 

z nich má své specifi cké 

potřeby,“ okomentoval 

roční práci na progra-

mových cílech krajské 

rady hejtman Ladislav 

Okleštěk.

Zásadní jsou podle 

hejtmana tři výsledky: Po-

dařilo se otočit kormid-

lem veřejných fi nancí a sní-

žit dluh kraje o 100 milionů 

korun. „Vzhledem k  velké-

mu zadlužení, které nám zů-

stalo po  předchozích kraj-

ských vládách, by to někdo 

mohl označit za  zanedba-

telnou částku, ale je to krok 

správným směrem. Naopak 

mě překvapilo, že se nám 

podařilo ten negativní trend 

obrátit tak brzy,“ řekl Ladi-

slav Okleštěk. Snížení dluhu 

se podařilo dosáhnout i přes 

nově přijaté úvěry, které kraj 

použije k  fi nancování roz-

vojových projektů. 

Druhým důležitým bo-

dem je řešení neutěšené-

ho stavu silnic – kraj vloni 

vložil do  oprav přes 

900 miliónu korun 

a  co je ještě zásad-

nější, připravil strate-

gii oprav v dalších le-

tech, aby fi nance vyu-

žil na  ty opravdu po-

třebné rekonstrukce 

a investice. 

pokračování na str. 3

2 092
Zájem o kotlíkové dotace 
přesáhl letos v Olomouc-
kém kraji počet loňských 
žádostí. O  peníze se při-
hlásilo 2  092 žadatelů 
oproti 1  967 zájemcům 
z minulého roku. Nejpoz-
ději do  konce června by 
mělo být jasné, kolik jich 
splnilo kritéria a kolik jich 
kraj celkem podpoří. „Nej-
větší zájem byl o konden-
zační kotle na zemní plyn 
a o tepelná čerpadla,“ řekl 
náměstek hejtmana Pa-
vel Šoltys. Kraj letos po-
čítá, že na  „kotlíky“ roz-
dělí více než 166 milionů 
korun.  (red)

Vážení čtenáři,
dostává se vám do rukou 
první číslo nových kraj-
ských novin. Rozhodli jsme 
se, že dosavadní zpravodaj 
změníme, protože chce-
me, aby se k vám infor-
mace dostávaly v atraktiv-
ní podobě a měli jste pře-
hled o všem, co se v regio-
nu děje. A hned na začátek 
pro vás máme důležitý úkol 
a velkou výzvu.
Ačkoli se o přípravu každé-
ho vydání bude starat zku-
šený tým autorů, důležitou 
částí redakce budete vy, 
čtenáři. Právě na vás bude, 
abyste novému krajskému 
periodiku vymysleli jméno. 
Ano, mohli jsme to zadat 
nějaké marketingové agen-
tuře. Ale já si myslím, že 
tyto noviny jsou vaše, stejně 
jako celý Olomoucký kraj, 
a nikdo jiný než vy jim ten 
správný název nevymyslí. 
Tipy na pojmenování novin 
můžete zasílat na adresu 
noviny@kr-olomoucky.cz. 
Autor nejlepšího návrhu 
získá nejen hezký pocit, že 
statisíce výtisků ponesou 
jím vymyšlené jméno, ale 
navíc obdrží dárek. 
Měsíčník vás bude infor-
movat o tom, jaké důležité 
investice připravujeme, co 
je nového ve sportu, v kul-
tuře a kam vyrazit na vý-
let. Obsah zpestří rozho-
vory, křížovka nebo sudo-
ku. Přesto je možné, že se 
na všechna témata hned 
nedostane. Buďte prosím 
trpěliví. Dobře vím, že i se-
bemenší vesnička by si za-
sloužila celou stranu. 
Vaše ohlasy na novou po-
dobu novin mi prosím posí-
lejte na mail prohejtmana@
kr-olomoucky.cz.

Ladislav Okleštěk
hejtman Olomouckého kraje

Snížení dluhu, promyšlené plánování inves-
tic, zvýšení dotací pro hendikepované i se-
niory, podpora nových učebních oborů, di-
gitalizace ve vzdělávání i v práci úředníků 
a zároveň přiblížení krajského úřadu lidem. 
Tak by se daly zjednodušeně zhodnotit prv-
ní výsledky práce Rady Olomouckého kra-
je, která své programové prohlášení přijala 
právě před rokem. 

MĚSÍČNÍK OBČANŮ OLOMOUCKÉHO KRAJE

žil 

Radní Olomouckého kraje nechtějí rozhodovat od stolu. Na svá jednání proto vyjíždějí mimo úřad, aby se seznámili s prací organizací a firem na místě a mohli s lidmi mluvit o tom, 
co je těší nebo trápí. Na snímku hejtman Olomouckého kraje Ladislav Okleštěk (vpravo) a krajský zastupitel a zároveň starosta Zábřehu František John (uprostřed) na návštěvě 
zábřežské společnosti MBG, která vyrábí vybavení interiérů prodejen. Provádí je majitel firmy Petr Melichařík.  Foto: Ondřej Svoboda/Olomoucký kraj

Olomoucký kraj 
zpřehlednil žádosti 

o dotace. Zavedl 
nová pravidla 
a jednodušší 
formuláře.

9

Kraj otočil Kraj otočil 
kormidlemkormidlem
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Nová silnice i školy. Radní 
odsouhlasili důležité projekty

R
adní Olomouckého 

kraje schválili 23. 

dubna výběr fi rem, 

které se chopí důležitých 

krajských zakázek. Celkem 

jde o  projekty za  více než 

sto miliónů korun. Radost 

z nich budou mít ři-

diči nebo školáci.

Největší odsou-

hlasenou zakáz-

kou je oprava silni-

ce mezi Mohelnicí 

a Úsovem. Akce vy-

jde na  zhruba sed-

masedmdesát milio-

nů korun s  tím, že 

dokončena má být 

v příštím roce.

„Ještě letos začne mo-

dernizace školy logisti-

ky a  chemie v  Olomou-

ci. Tento projekt podpo-

ří kraj ze svého rozpoč-

tu částkou čtyřiačtyřicet 

miliónů korun. Staveb-

ní práce zahrnou kromě 

zateplení například i  vý-

stavbu nových odborných 

učeben,“ přiblížil rozsah 

projektu hejtman Olo-

mouckého kraje Ladislav 

Okleštěk.

Další milió-

ny korun půjdou 

na  opravu hej-

čínského gymná-

zia nebo moderni-

zaci hotelové ško-

ly v  Jeseníku. Stu-

denti uničovské 

„průmyslovky“ se 

zase mohou těšit 

na  nové šatny a  jí-

delnu. (red)
Hejtmanství šláplo 
do pedálů, a to doslova

V
 uplynulých dnech 

poprvé zased-

la krajská pracov-

ní skupina, která se zabývá 

rozvojem cyklistiky v  re-

gionu. Zároveň už Olo-

moucký kraj odsouhlasil 

koncepci rozvoje cyklistic-

ké dopravy a 24. dubna se 

stal členem Asociace měst 

pro cyklisty. Nově také za-

číná pracovat krajský cyk-

lokoordinátor.

„Do  sekce Regionál-

ní rozvoj na  webu Olo-

mouckého kraje budou 

průběžně vkládány pod-

klady z  jednání pracovní 

skupiny a  další dokumen-

ty. Pro komunikaci s  ob-

cemi a dalšími institucemi 

k  připravovaným projek-

tům z  oblasti cyklodopra-

vy byla zřízena e-mailová 

adresa cyklokoordinator@

atelis.eu,“ informovala ve-

doucí oddělení regionální-

ho rozvoje krajského úřa-

du Marta Novotná.

Koncepce cyklistické 

dopravy, kterou se bude 

hejtmanství v  dalších le-

tech řídit, počítá s  rozvo-

jem cyklostezek na  úze-

mí celého regionu. Prá-

ce na  jejich výstavbě bu-

dou koordinované tak, aby 

na  sebe jednotlivé etapy 

ideálně navazovaly. Kraj 

chce proto těsně spolu-

pracovat s malými obcemi 

i většími městy. 

„Jedním z  našich prv-

ních formálních kroků byl 

vstup do  Asociace měst 

pro cyklisty. Naše členství 

bylo přijato jednohlasně,“ 

uvedl náměstek hejtmana 

Pavel Šoltys.

Hejtmanství jde ostat-

ním zaměstnavatelům pří-

kladem. Podpořilo napří-

klad zaměstnance, kteří 

se rozhodli zúčastnit pro-

jektu Do  práce na  kole, 

a  zaplatilo jim účastnic-

ký poplatek. Ostatní kola-

ři si zase po celou pracov-

ní dobu mohou v  budo-

vě kraje bezpečně odstavit 

bicykly, na  kterých do  za-

městnání dojíždí. (red)

F
otograf Jindřich 

Štreit obdrží Cenu 

hejtmana Olomouc-

kého kraje za práci ve pro-

spěch osob se zdravotním 

postižením za  rok 2017. 

Na  svém posledním zase-

dání o tom rozhodli krajští 

zastupitelé.

„Z  ocenění mám samo-

zřejmě radost. Osobně se 

mě totiž velmi dotýkají osu-

dy těch, které fotografuji. 

Moje práce není jen o tom, 

že je vyfotím. Chci jim pro-

střednictvím snímků po-

moci zlepšit život,“ vysvět-

lil Jindřich Štreit.

Ocenění uznávaného fo-

tografa navrhl ředitel Vlas-

tivědného muzea v  Olo-

mouci Břetislav Holásek. 

Nominaci odůvodnil tím, 

že Štreit realizuje v  Olo-

mouckém kraji řadu pro-

jektů podporujících osoby 

se zdravotním postižením 

a  mimo jiné spolupracuje 

s asociací rodičů dětí s dět-

skou mozkovou obrnou.

„Také v  našem muzeu 

vystavoval profesor Štreit 

snímky, které měly upo-

zornit na  to, kolik energie 

a  úsilí dospělé stojí, když 

chtějí svému dítěti zajistit 

plnohodnotný život a  po-

souvat ho kupředu,“ uvedl 

ředitel Holásek.

Jindřich Štreit převezme 

ocenění z  rukou hejtma-

na Ladislava Oklešťka při 

zahájení dalšího zasedá-

ní krajského zastupitelstva, 

které proběhne 25. června.

„Jedna fotka dokáže říci 

víc než mnoho slov. A sním-

ky pana Štreita mluví o  vě-

cech, které je potřeba zlep-

šit a  o  lidech, kterým musí-

me pomáhat. Cena za  prá-

ci ve prospěch osob se zdra-

votním postižením skončila 

v těch správných rukou,“ do-

dal hejtman Olomouckého 

kraje Ladislav Okleštěk. (red)

zpravodajství

Zbrusu nový dotač-
ní program, díky kte-
rému mohou zájemci 
z regionu získat finan-
ce na provoz a údržbu 
sportovních a tělový-
chovných zařízení, vy-
píše v nejbližších dnech 
Olomoucký kraj. Cel-
kem čtyři milióny korun 
mohou úspěšní žadate-
lé využít na nákup tech-
niky nebo modernější-
ho vybavení sportovišť.

S
ekačky na  trávu, 

malé traktory s  pří-

slušenstvím pro 

údržbu hrací plochy nebo 

třeba veslařské trenažéry 

a hydraulické koše – na to 

vše Olomoucký kraj při-

spěje. Naším cílem je, aby 

se v  regionu zlepšily pod-

mínky pro sportování,“ 

řekl náměstek hejtmana 

pro oblast sportu Franti-

šek Jura.

Krajský úřad bude žá-

dosti o  podporu z  nové-

ho programu přijímat od 

24. května do konce června.

Rada Olomouckého kraje 

i  zastupitelstvo se jimi pak 

bude zabývat během září. 

„Chceme, aby měl v  na-

šem kraji možnost kvalitně 

sportovat každý, kdo bude 

chtít. Díky tomuto progra-

mu přibude udržovaných 

hřišť a  dobře vybavených 

tělocvičen,“ dodal hejtman 

Olomouckého kraje Ladi-

slav Okleštěk. (red)

Ilustrační foto

Olomoucký kraj začne 
s přípravou centra bezpečí
Olomoucký kraj bude 
mít hlavní roli v chys-
taném projektu, jehož 
cílem je stavba nové-
ho centra bezpečí. To 
má sloužit pro přípra-
vu složek záchranné-
ho systému i pro mi-
moškolní výuku oby-
vatel, kteří se budou 
učit správnému cho-
vání při mimořádných 
událostech.

P
odobné zařízení do-

sud v  našem regio-

nu chybí a  kraj 

se rozhodl tuto meze-

ru ve  vzdělávání zace-

lit,“ uvedl hejtman Olo-

mouckého kraje Ladislav 

Okleštěk.

Na  realizaci projektu 

mají spolupracovat napří-

klad hasiči, policie nebo 

záchranka.  Přípravu celé 

akce bude garantovat prá-

vě Olomoucký kraj ve spo-

lupráci s  městem Olo-

mouc, závazky všech za-

pojených organizací stvr-

dí společné memorandum.

„Letos bychom chtěli 

najít vhodné pozemky pro 

realizaci centra a vypraco-

vat studii jeho výstavby,“ 

dodal Okleštěk.

Následovat bude zajiště-

ní peněz na výstavbu a sa-

motná realizace. Kvali-

tu výuky budou v  zaříze-

ní garantovat odborníci ze 

složek integrovaného zá-

chranného systému. (red)

Ilustrační foto

Cenu hejtmana získá 
fotograf Jindřich Štreit

Štreit svými fotografiemi upozorňuje také na osud hendikepovaných. 
 Foto: VMO

Kraj řešil trh 
práce i rozvoj 
regionu
Tradiční setkání zá-

stupců krajského úřadu 

s  pracovníky regionál-

ního rozvoje obcí s  roz-

šířenou působností se 

uskutečnilo ve  čtvrtek 

19. dubna. Akce se kona-

la v Městském domě Pře-

rov. Na programu setká-

ní bylo představení pro-

jektu KOMPAS, v  rámci 

něhož vzniká systém za-

měřený na trh práce.

Kraj nově přispěje na provoz Kraj nově přispěje na provoz 
a údržbu sportovišťa údržbu sportovišť

Ilustrační foto: Střední škola logistiky a chemie OlomoucIlustrační foto: Střední škola logistiky a chemie Olomouc

Mladí běžci 
si v Olomouci 
zkusili maraton
Středoškoláci z  dvacít-

ky škol z  Olomouckého 

kraje se v  polovině dub-

na pokusili pokořit mara-

tonskou trať. Závod, kte-

rý byl součástí dvaadva-

cátého ročníku Junior-

ského maratonu, zahájil 

ve  Smetanových sadech 

v  Olomouci náměstek 

hejtmana František Jura.

SMSKY Z KRAJE

Statisíce pro 
neziskovky
Šestice neziskových or-

ganizací z Olomouckého 

kraje si mezi sebe rozdělí 

rovných 270 tisíc korun. 

Jejich zástupci si v  pon-

dělí 23. dubna převza-

li symbolické šeky v síd-

le krajského úřadu. Pe-

níze se podařilo vybrat 

v rámci akce „Bertík po-

máhá 2018“ Nadačního 

fondu Albert.
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Jan Gebauer, Přerov

Napadají mě tři oblasti, kam by 

měly další investice kraje smě-

řovat. Prvními dvěma jsou sport 

a  kultura. A  pak 

také školství, 

na  to se nesmí 

zapomínat.

Marie Oškrkaná, 

Bělkovice – Lašťany

Kraj by měl prostřednictvím svých 

dalších investic více podporovat 

starší lidi. Řada 

z nich musí platit 

třeba vysoké ná-

jmy a  podobně. 

Takto by jim zby-

lo více peněz. 

David Pelikán, Zábřeh

Podle mě by se kraj měl zaměřit 

na podporu malých sportovních klu-

bů a menších sportů, které jsou méně 

známé. Právě tyto 

sporty si podporu 

zaslouží. Potřebují 

ji vlastně více, než 

třeba sporty typu 

fotbalu a hokeje. 

Max Wolter, Olomouc

Mělo by se dávat více peněz 

do  různých kulturních akcí. Ať už 

jde o slavnosti nebo události po-

řádané k různým 

výročím. Akce by 

pak mohly mít 

větší zvuk a  se-

tkávalo by se 

na nich více lidí. 

téma

pokračování ze str. 1

Třetím významným poči-

nem bylo přijetí Etického 

kodexu člena zastupitelstva 

a změna organizační struk-

tury krajského úřadu. „Ne-

jsou to žádná laciná ges-

ta. Náš kraj byl ještě nedáv-

no vnímán jako jeden z nej-

zkorumpovanějších, kodex 

i nová organizační struktu-

ra jsou zárukou, že ta doba 

je pryč a už se nevrátí,“ do-

dal hejtman.

Žádání o dotace 
je přehlednější
Důležitým krokem bylo 

také zpřehlednění pravi-

del dotací. Místo systému, 

který byl pro běžného ža-

datele velmi nesrozumitel-

ný, kraj zavedl nová pravi-

dla i  přehlednější formulá-

ře a  schválené fi nance po-

sílá příjemcům dříve, než 

to bylo v  minulosti obvyk-

lé. Radní se navíc snaží za-

jistit navýšení dotací tam, 

kde jsou nejpotřebnější – 

například dotace na sociál-

ní služby poskytované pří-

mo z  rozpočtu kraje se le-

tos zvýšily o 50 procent na 

30 miliónů korun. Další do-

tace směřující na  zvýšení 

bezpečnosti, na  podporu 

prorodinné politiky a k za-

čleňování osob, kterým hro-

zí sociální vyloučení, se na-

výšily z loňských 5,4 na více 

než 8,2 miliónu korun.

Velký kus práce hejtman-

ství odvedlo v  oblasti po-

moci hendikepovaným. Na-

příklad z  Nových Zámků, 

kde žijí hromadně v zaříze-

ní ústavního typu, přestě-

hovalo 17 klientů do  chrá-

něného bydlení v  okolních 

městech a  obcích, a  schvá-

lilo nákup pozemků na vý-

stavbu domů pro další de-

sítky klientů Nových Zám-

ků. Radní také začali pra-

covat na vybudování nové-

ho zařízení pro děti i  do-

spělé s  poruchou autis-

tického spektra, které by 

mělo vzniknout v Olomou-

ci – Nových Sadech. Novin-

kou je pravidelné nasazová-

ní nízkopodlažních autobu-

sů v rámci populárního zá-

jezdového autobusu, kte-

rý si mohou zdarma objed-

návat neziskové organiza-

ce pro své cesty, a  vyhláše-

ní nového dotačního pro-

gramu pro hendikepované 

sportovce.

Neobsazené studijní 
obory se plní
Vyplatil se také důraz, kte-

rý radní věnovali proble-

matice vzdělávání, zejmé-

na středního odborné-

ho školství. Od  školního 

roku 2017/2018 kraj pod-

poruje 43 učebních a  ma-

turitních oborů. Na stipen-

diích vyplatí studentům 

přes 6 miliónů korun. „Po-

dařilo se nám zastavit po-

kles zájmu žáků o  studium 

oborů, které jsou dlouho-

době perspektivní a  jejichž 

absolventi mají velkou šanci 

získat dobře placenou prá-

ci, ale dříve byly téměř ne-

obsazené. K největšímu ná-

růstu došlo u  mechaniků, 

obráběčů kovů, zemědělců, 

ale díky speciální fi nanč-

ní i mediální podpoře kraje 

také u řezníků, včelařů nebo 

pekařů, což byly obory, kte-

rým pro velmi nízký zájem 

žáků hrozilo uzavření,“ řekl 

hejtman.  (red)

P
ředchozí vedení kra-

je mezi lety 2006 až 

2014 kumulovala 

úvěry 4,6 miliardy korun, 

aby měla na  opravy silnic 

a další investice spolufi nan-

cované z  evropských fon-

dů. „Abychom byli schop-

ni při splácení úvěrů zvlád-

nout investice a  grantovou 

politiku, je zapotřebí s roz-

počtem pracovat velmi cit-

livě. Hodně nám pomáhá 

výkonnost ekonomiky. Tří 

a  víceprocentní růst se vý-

razně podepisuje na  tom, 

že každoročně na  bankov-

ní účty kraje připlouvá více 

a  více peněz,“ řekl náměs-

tek hejtmana pro fi nan-

ce a investice Jiří Zemánek. 

Zásadně podle něj pomoh-

lo rozhodnutím parlamen-

tu a  vlády změnit rozpoč-

tové určení daní, především 

z DPH.

Minulý rok schváli-

lo krajské zastupitelstvo 

600 milionů korun konto-

korentního úvěru na  před-

fi nancování evropských 

projektů a  100 milionů 

na  kofi nancování. Při tvor-

bě rozpočtu pak zastupite-

lé odsouhlasili dalších 200 

milionů korun. „Mohli by-

chom říct, že Olomoucký 

kraj je připraven čerpat 

900 milionů korun, ale pře-

sto se dluhová služba ne-

změnila, dokonce je nižší 

než v roce 2015, trochu vyš-

ší než v roce 2016. Absolut-

ní dluh je však o 100 mili-

onů menší,“ dodal Zemá-

nek. Finanční kondice kra-

je podle něj vypadá dobře.

Při čerpání dotací musí 

kraj nejprve projekty za-

platit, pak u  jednotlivých 

ministerstev uplatňuje žá-

dosti o  proplacení. „Kon-

tokorent je operativní po-

ložka, abychom mohli fi-

nancovat jednotlivé pro-

jekty. Do  letošního sní-

žení dluhu se promítlo, 

že máme předplacené ně-

které investiční akce, kte-

ré jsme loni realizova-

li, ale jejich plnění neby-

lo ještě do  našeho kraje 

vráceno zpátky z  jednot-

livých resortů. Pokud by-

chom je měli zpět, jedna-

lo by se téměř o 300 milio-

novou splátku našeho úvě-

ru,“ doplnil hejtman Ladi-

slav Okleštěk. (red)

Olomoucký kraj pokračuje ve splácení dluhu 
z minulých let, které je rozpočítané do roku 
2037. Koncem loňského roku dlužil přibližně 
3,7 miliardy korun. Mezi roky 2016 a 2017 sní-
žil dluh o 100 milionů korun. Podle radních je 
kraj v dobré ekonomické kondici.

SLOVO ODBORNÍKA

Olomoucký kraj je v dobré 
kondici. Splácí úvěry z mi-
nulosti a začíná čerpat úvě-
ry přijaté loni kvůli předfi-
nancování a spolufinanco-
vání projektů podpořených 
z fondů EU a realizaci vlast-
ních projektů. Ty byly za-
hrnuty v letošním rozpoč-
tu sestaveném s důrazem 
na financování oprav, inves-
tic a projektů. Jeho výdajo-
vá stránka byla navýšena 
zejména pro příspěvkové 
organizace kraje a na pro-
gramové dotace. Na rea-
lizaci projektů byl loni při-
jat revolvingový úvěr, kte-
rý je načerpáván a splá-
cen podle návratnosti do-
tací do krajského rozpoč-
tu. Úvěry byly přijaty na pře-
chodné období 2017-2020. 
Revolvingový úvěr z roku 
2013 byl loni řádně spla-
cen a smlouva ukončena. 
Nejvyšší splátky se před-
pokládají v letech 2019-
2020. Příští rok se očekává 
splátka zhruba 253 milio-
nů korun a v roce 2020 asi 
371 milionů. Loin bylo spla-
ceno téměř 285 milionů. 
Celkový dluh klesl o více 
než 100,5 milionu korun.

Olga Fidrová, vedoucí 
ekonomického odboru 

Krajského úřadu 
Olomouckého kraje

Kraj otočil kormidlem...

Členové krajské rady představují výsledky plnění předvolebních slibů. Zleva: náměstek hejtmana Dalibor 
Horák, hejtman Ladislav Okleštěk, první náměstek Jiří Zemánek. Foto: Olomoucký kraj

Dluh kraje se meziročně snížilDluh kraje se meziročně snížil

V dubnu uplynul rok 
od doby, kdy vede-
ní Olomouckého kra-
je představilo, čeho 
chce do konce voleb-
ního období dosáh-
nout. Hejtman Ladislav 
Okleštěk v rozhovoru 
zhodnotil, jak se kraji 
zatím daří.

 Hejtmanství nyní sklá-

dá účty za  první rok pl-

nění koaličních slibů. Co 

vám za tu dobu dalo nejví-

ce práce?

Ve  všech oblastech rozvo-

je našeho kraje pracujeme 

stejně tvrdě. Ať už to jsou 

investice do  lepší dopravní 

infrastruktury, sportu, kul-

tury nebo do podpory sociál-

ních služeb. Zavedli jsme 

řadu nových dotačních titu-

lů a na  ty stávající jsme na-

výšili peníze. Soustředíme 

se také na  rozvoj spolkové-

ho života v menších obcích, 

na podporu hasičů…

 Hodně se povedlo, ale 

práce samozřejmě pokra-

čuje. Na které body se chce-

te zaměřit v  následujícím 

roce?

Pokud bych kraj přirov-

nal ke  stroji, tak jsme ho 

dobře nastartovali, ale teď 

bude důležité, aby perfekt-

ně a  efektivně běžel. Musí-

me mu zajistit dost paliva 

a oleje, jinak by se zadřel. Ji-

nými slovy, budeme dál po-

kračovat v investicích, pod-

poře vzdělávání, zdravot-

nictví a  já osobně chci vel-

kou pozornost věnovat se-

niorům a podpoře cestovní-

mu ruchu.

 Rozhodli jste se s  radní-

mi více cestovat po  kraji. 

Neubíráte si tím čas na po-

vinnosti v úřadě? 

Vůbec ne. Tím, že se zajímá-

me o  problémy lidí přímo 

v místě, kde žijí nebo pracu-

jí, si čas uspoříme. Kraj pak 

může směřovat svoji pomoc 

do oblastí, kde je to skuteč-

ně potřeba. Nestane se tak, 

že budeme za  zdmi kance-

láří vymýšlet něco, co nikdo 

nechce a co je pro běžný ži-

vot k ničemu.

 Kromě hejtmana jste i po-

slancem parlamentu. Není 

to na úkor práce pro kraj? 

Pracuji dvanáct hodin den-

ně, často i  déle. O  víken-

dech jsem v práci běžně. To, 

že jsem hejtmanem a  záro-

veň i poslancem má své vý-

hody, třeba v tom, že mohu 

pozitivně ovlivňovat záko-

ny, které přímo dopadají 

na chod krajů, tedy na kaž-

dodenní život nás všech. 

Když je na  krajském úřadě 

nějaký problém nebo poža-

davek, vím, na  které dveře 

v Praze zaklepat a hlavně mě 

do nich pustí. 

 Pět volebních období si 

vás lidé ve Výšovicích zvo-

lili za starostu. Je velký roz-

díl mezi povoláním staros-

ty na malé obci a hejtmana 

pro celý Olomoucký kraj?

Vlastně je to podobné, 

v  obou případech je mým 

hlavním úkolem pracovat 

pro lidi. Rozdíl je, že na ves-

nici zastupitelstvo něco je-

den den odhlasovalo, a hned 

druhý den jsme se moh-

li pustit do práce. Na kraji je 

to složitější. No, ale netrvá to 

zase tak dlouho, jako v par-

lamentu (smích). (red)

Hejtman: Pracuji pro lidi

Hejtman Olomouckého kraje 
Ladislav Okleštěk

ANKETA Kam by měly směrovat další krajské investice?

ROZHOVOR

V čem také kraj pokročil?

  Podepsal sektorové dohody 
se zaměstnavateli a školami

  Předal 8 nových sanitek, při-
dá 30 dalších. Dokončil pro-
jekty na  výstavbu výjezdo-
vých základen záchranářů

  Zahájil záchranu paláce 
na  Helfštýně nebo stavbu 
depozitáře Vědecké knihov-
ny v Olomouci 

  Spustil facebookový účet 
Megafon - více než jen bez-
pečnost, web www.rodina-
jeok.cz nebo elektronické 
žádosti o kotlíkové dotace
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T
ermín ojedině-

lé akce je 16. červ-

na. Půjde o  prv-

ní příležitost po  dlouhé 

době. „Poslední zmínka 

o  sjíždění Hloučely se da-

tuje do  doby před deseti 

lety. Povodí Moravy zvýší 

průtok z  Plumlovské pře-

hrady tak, aby se Hlouče-

la dala dobře sjet,” řekla 

za  organizátora předsed-

kyně Okrašlovacího spol-

ku města Prostějova Mila-

da Sokolová. Zvýšení hla-

diny řeky je naplánováno 

v době od 9 do 15 hodin.

Kromě spolku „vodu“ po-

řádá i  Sportcentrum DDM 

Prostějov a  podporuje ho 

i místní radnice. „Vzhledem 

k  tomu, že jsem s  vodou 

velký kamarád, tak mě vel-

mi těší, že se tradice sjezdu 

řeky Hloučely opět obnovu-

je a  doufám, že akce bude 

úspěšná a  bude pokračovat 

v dalších letech“, uvedla pri-

mátorka Alena Rašková.

Lidé se sejdou u  hřiště 

ve  Vrahovicích, kde mo-

hou nechat auta. Na  stej-

ném místě bude i  cílo-

vé stanoviště. „Účastníky 

přepravíme do Mostkovic, 

kde bude nedaleko silni-

ce na  Ohrozim start. Tam 

nasednou zájemci do lodí, 

které jim budou, po  při-

hlášení formou e-mai-

lu a  zaplacení registrač-

ního poplatku a  poplatku 

za  půjčení lodě, přiděle-

ny. Účastníci mohou vyu-

žít i  své vlastní lodě," při-

blížil Jiří Novák ze Sport-

centra. 

Registrace pro jednotliv-

ce stojí 50 korun, loď lze 

půjčit za 150 korun na oso-

bu. „Zaregistrovat se mu-

sejí také ti, kteří pojedou 

na  vlastní lodi, a  to nejen 

kvůli uhrazení registrační-

ho poplatku, ale také dosta-

tečnému množství občerst-

vení v  místě dojezdu," do-

plnila Milada Sokolová. 

Přihlašovat se lze 

na  e-mailové adrese 

sjezd.hloucely@seznam.cz 

do 1. června.  (red)

regiony

D
o  průzkumu se 

mohli zájem-

ci zapojit v  únoru 

a  březnu v  papírové nebo 

elektronické podobě. „Vy-

hodnocení dotazníku po-

chází od  673 respondentů. 

Účast v  průzkumu dosáhla 

nadstandardně doporučený 

počet pro reprezentativní 

vzorek respondentů u  prů-

zkumů na území o velikos-

ti okresního města,“ uvedl 

úřad v hodnocení.

Výsledky jsou lepší 
než jinde
Lidé v  dotazníku vyjadřo-

vali svůj názor na  spokoje-

nost s životem ve městě, do-

pravní dostupností, život-

ním prostředím, určova-

li nejzávažnější problémy 

ve městě, oblíbená a neoblí-

bená místa a další.

S kvalitou života ve měs-

tě převládá mezi 81 procen-

ty odpovídajících spokoje-

nost. „Ve  srovnání s  jiný-

mi městy, kde byl podob-

ný průzkum realizován, je 

hodnota spokojenosti ob-

čanů Jeseníku vyšší,“ podo-

týkají autoři analýzy. Nej-

méně spokojenou skupi-

nou obyvatel jsou obyvatelé 

ve věku 51 až 65 let. Ostat-

ní věkové skupiny vykazu-

jí s Jeseníkem jako místem, 

kde žijí a tráví svůj čas, po-

měrně velkou spokojenost. 

Hodnocení „spíše nespoko-

jen“ uvedlo 17 procent do-

tazovaných, „velmi nespo-

kojen“ 2 procenta.

Chybí možnost 
zaměstnání
Za  největší problém pova-

žují Jeseničtí nízkou na-

bídku pracovního uplatně-

ní (38 procent z uvedených 

možností), druhým největ-

ším problémem (18 pro-

cent) je nedostatek mož-

ností pro trávení volného 

času a  tíživá dopravní situ-

ace. Mezi populárními mís-

ty vede žebříček radnice 

s  Masarykovým náměstím 

(25 procent), Vodní tvrz 

(22 procent) a  Priessnitzo-

vy lázně (17 procent). S od-

stupem následuje Katov-

na, Villa Regenhart a Sme-

tanovy sady. Lidé ale také 

několikrát zmínili napří-

klad novou sportovní halu, 

Vilu Elis nebo lokalitu Zla-

tý Chlum. Nejméně oblíbe-

ným místem je pak budova 

IPOS (24 procent), autobu-

sové nádraží (21 procent), 

Smetanovy sady (17 pro-

cent), nemocnice a její oko-

lí (12 procent).  

V oblasti sportu lidé pre-

ferovali výstavbu sportov-

ních hřišť a  zimní stadion, 

někteří by chtěli sáňkař-

skou dráhu. V  dopravě by 

se město mělo podle větši-

ny zaměřit na místní komu-

nikace a  chodníky. V  ces-

tovním ruchu si lidé nejvíce 

přejí rozvoj Smetanových 

sadů a  budování naučných 

stezek a cyklotras. V oblas-

ti volného času lidé podpo-

rují obnovu letního diva-

dla ve Smetanových sadech, 

dětská hřiště a teenage park. 

Co se týká revitalizace úze-

mí, nejvíce v Jeseníku vola-

jí po revitalizaci sídlišť, plo-

chy u tržnice a parku na ná-

městí Hrdinů.

Většině lidí se v Jese-
níku žije dobře. Vyplý-
vá to z dotazníku, který 
ve městě vyplnilo téměř 
700 obyvatel. Poznatky 
radnice využije při zpra-
covávání strategického 
plánu na příští roky.

Po deseti letech se 
na říčce Hloučele ob-
jeví lodě. Sjezd dlouhý několik 
kilometrů umožní jednorázové zvednutí hladiny. 
Vodáci se mohou hlásit do začátku června.

Jeseník: S kvalitou života Jeseník: S kvalitou života 
převládá spokojenostpřevládá spokojenost

Jesenická radnice patří podle výsledků dotazníku mezi nejoblíbenější místa ve městě. Foto: město Jeseník

K
  březnovým deva-

desátinám udělil 

Přerov zachránci 

Meopty Paulu Rausnitzovi 

čestné občanství. Čecho-

američan odvrátil krach za-

dluženého závodu. Na kvě-

ten plánuje návštěvu města.

O titulu čestného občana 

rozhodlo přerovské zastu-

pitelstvo po  dvaceti letech. 

Od roku 1865 ho získalo 39 

lidí. Poslední oceněný Paul 

Rausnitz se narodil v  Jab-

lonci nad Nisou a  po  vál-

ce žil ve Spojených státech. 

Do  historie Přerova se na-

vždy zapsal jako člověk, 

který udržel podnik Me-

opta nad vodou. Do Přero-

va přišel v devadesátých le-

tech, do podniku investoval 

a  dokázal jeho jméno po-

zvednout na světovou úro-

veň. „Do  Přerova jsem za-

vítal bezprostředně po  po-

litických změnách v  roce 

1989. Rozhodnutí pomo-

ci Meoptě a  investovat zde 

moje peněžní prostředky, 

stejně jako využít své kon-

takty a zkušenosti z podni-

kání v  oboru optika, bylo 

pro následující část mého 

života přelomové. Prá-

ci pro Meoptu a  pro Pře-

rov jsem věnoval všechen 

svůj čas, energii a  zdra-

ví. Přivedl jsem také své-

ho synovce Geralda a  jeho 

syna Davida,“ napsal Raus-

nitz po  udělení občanství 

přerovskému primátorovi 

Vladimírovi Puchalskému.

Podnikatel si podle svých 

slov město oblíbil, ještě více 

pak jeho obyvatele. „Za-

městnance Meopty pova-

žuji za své děti.  Jsem hrdý, 

že se mi podařilo fi rmu ne-

jen zachránit, ale posta-

vit na vlastní nohy a znač-

ku Meopta přenést do USA 

a  vlastně do  celého světa,“ 

připojil Rausnitz. Připojil 

také, že pokud mu to zdra-

ví umožní, rád by v květnu 

do Přerova zavítal.  (red)

JESENICKO
PROSTĚJOVSKO

PŘEROVSKO

Na Hloučelu na jeden 
den vyplují lodě. 
Přehrada zvýší průtok

Zachránce Meopty Paul 
Rausnitz je čestným 
občanem Přerova

V
 českém i světovém 

měřítku velmi ná-

ročná operace. Od-

borníci z  Oddělení plastic-

ké a estetické chirurgie Fa-

kultní nemocnice Olomouc 

v půlce března úspěšně pro-

vedli akutní přenos prstu 

z nohy na ruku u ženy, kte-

rou napadl bojový pes. Zvíře 

ji ukouslo část prostředníč-

ku na  pravé ruce, čtyřia-

padesátiletá pacientka má 

teď díky špičkové práci olo-

mouckých plastických chi-

rurgů velkou naději, že se 

bude moci vrátit ke  svému 

povolání zdravotní sest-

ry. Operovanou ruku může 

používat, kromě hybnosti 

by se navíc do přeneseného 

prstu mohl vrátit i cit.

Hana Koloušková byla dru-

hou březnovou sobotu 

s dcerou a retrívrem na pro-

cházce za městem. Náhle se 

objevil cizí pitbull a  zaú-

točil na  jejich psa. Potom 

hned vystartoval po její pra-

vé ruce, ozvalo se křupnutí. 

Věděla, že přišla o prst.

Bohužel se nemýlila. Lé-

kaři ji dali výběr. Buď ji 

zůstane pahýl nebo může 

zkusit akutní přenos prs-

tu z  nohy na  ruku. I  když 

druhá varianta neznamena-

la, že se prst správně uchy-

tí, rozhodla se pro ni. Jako 

zdravotní sestra prst po-

třebuje. Naštěstí se poved-

lo. Olomoučtí specialisté už 

podobné náročně mikro-

chirurgické operace dělali. 

„Nikdy ale nešlo o akutní 

přenos prstu. Ten jsme dě-

lali poprvé. Jsou to výkony 

naprosto ojedinělé. Smys-

lem této špičkové operace 

není jen estetické hledisko, 

ale především maximální 

zachování funkce poraně-

né ruky,“ řekl primář oddě-

lení Bohumil Zálešák k vý-

sledku jedenáctihodinové-

ho zákroku.

Pacientka po operaci leže-

la čtrnáct dnů v nemocnici. 

I  přes komplikace se poda-

řilo prst zachránit a žena by 

měla být schopná se od červ-

na vrátit do práce. (red)

Chirurgové v Olomouci přišili ženě prst 
z nohy na ruku. Po útoku psa OLOMOUCKO

L
etošní expozici v Mu-

zeu města Úsov za-

měřili na  místní sto-

lařské řemeslo. Správci mu-

zea také vyzývají případné 

dárce, aby do muzea přines-

li nepotřebné staré věci.

Tento rok se mohou ná-

vštěvníci těšit na přehlídku 

stolařských pracovních po-

můcek našich předků. K vi-

dění jsou například více než 

sto hoblíků, svěrky, svěráky 

a další nářadí. Hlavním vy-

stavovatelem je stolař Josef 

Král z  Úsova. Věci z  dílny, 

originál tovaryšského listu 

i  jeho fi remní vývěsní štít 

zapůjčila do  muzea rodina 

Šindelářova, přímí potom-

ci mistra.

Muzeum stejně jako v po-

sledních letech opět nabí-

zí lidem možnost zbavit se 

nevyužívaných předmětů 

upomínajících na minulost. 

Letos například takto zís-

kalo hodiny, žehličky, sklo, 

sošky, stůl nebo šicí stroje.

Výstavu lze navštívit 

od  května do  konce září 

denně mimo pondělí od 

9 do 16 hodin.  (red)

Výstava o stolařství ukazuje přes sto hoblíků
ŠUMPERSKO

Operace trvala jedenáct hodin.  Foto: Egon Havrlant/FNOL

Zprávy z Olomouckého kraje 
sledu jte ve vysílání ZZIP TV, 

Televize Přerov a TV Morava.
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B
êl pozdni večir – prvni máj. 

Večerni máj bêl láskê čas. Hr-

dlêččên zval k  lásce hlas, kde 

borové zaváněl háj.

Ach ja, váženi a  mili, ta poezi-

ja je neco tak pěknyho! Člověkô se 

chce až plakat, jak je dojaté z  Má-

chovéch veršu. Tajak každé rok, ê le-

tos sem neodolal a  otevřel sem slav-

nostně tô ótló knižečkô. Eště dêbê tak 

bêla realita sténá, jak ta básnička. To 

sem zas chtěl bêt jednó milé k  té své 

robě. Povidám: „Tê, Božka, poďme 

na  chvilô ven. Šak je prvniho květ-

na, nandem si střešňô a já tě pod ňó 

polóbnô.“ „Nô te ses mêslim zbláznil, 

tê staré kocóre! To tě nestači, žes mě 

lóbal na Štědré deň? Jôž´s zapomněl, 

žes pak strávil pulkô ledna s oparem 

na  čôni? Nevêméšlé pitominê, zapni 

si televizô a  chraň tě rôka Páně je-

nom otevřit dvirka!“ Tak se do mě ta 

moja pôstila. Nô ona měla tak troškô 

recht, sô tak jaksê vic citlêvé a všec-

ko se mně hneď vêrazi na ksichtě, ale 

že bêch neměl dodržet staró tradicô? 

Zvlášť, dêž na Nově o tem meló pulkô 

Televiznich novin? Nô sakra, to bêch 

se na  to podival. A  vzal sem miló 

Božkô pod pažô a  přes jeji nadává-

ni sem jô dovlikl pod kvetóci strôm. 

Chvilô to trvalo, než sem střešňô na-

šil, ono jich jôž hodně ôbêlo, ale na-

konec sem jednô objevil hneď za dědi-

nó. Letos všecko kvete jaksê dřiv a ta 

střešňa bêla osêpaná. Nádherná bilá 

bakôla z ni bêla, bzôčelo to v ni, jak 

ve včeléně. Dêž sem o ten strôm Bož-

kô opřel, až se mně zamotala hlava, 

jak to bêlo krásny a romanticky. A tê 

vuně okolo! Nádhera! Vzal sem staró 

okolo pasô a dal sem ji lóbanec přes 

celó čôňô, až přestala dôdlat. Chvilô 

sme tam eště postálê a  vêchôtnávale 

sme všeckê tê barvê a vuně vrcholici-

ho jara. Ani ten Mácha bê to nevêsti-

hl, jak nám bêlo hezkê. No ja, ale je-

nom chvilkô. Najednó, jak dêž zalé-

či. Cosê mě začalo svrbět v nose. Ké-

chal sem jak zjednané a očê se mě za-

čalê jaksê zmenšovat. Celé sem začal 

opôchat a za minótkô sem si přêpadal 

jak přežrané Eskymák. Božka zavrá-

tila zrakê a  hnala mě dom. Nacpa-

la mě do Trabanta a odvezla na po-

hotovosť. Tam mně dalê jakésê pa-

ták a pani dochtorka mně sdělêla, že 

so alergické na  pyl. Vêplázl sem de-

vadesát korôn, protože sem bêl přece 

na pohotovosti a dostal sem štos pa-

piru s  dobréma radama. Tož pěkně 

děkôjô, to se mně to vêplatilo, jeden 

lóbanec za tolik peněz! Božka se mně 

řehtala celé večir a mêslim ê ze spaňó.

Je pozdni večir – drôhé máj. Ô bed-

ne sedim celé čas. Božčên zni našém 

kvartyrem hlas a  já pomalô splaská-

vám. Jôra

D
ržitelem letošní 

Ceny města Šum-

perka v  kategorii 

sport se stal Dušan Ščam-

bura. Hendikepovaný atlet-

vrhač si ocenění vysloužil 

za to, že v loňském roce vy-

bojoval řadu cenných kovů 

v tuzemsku i zahraničí, na-

příklad na Světovém pohá-

ru v Dubaji stříbro ve vrhu 

koulí a  bronz v  hodu oště-

pem. Navíc na  mistrovství 

světa v  Londýně v  hodu 

oštěpem obsadil v nejsilněj-

ší světové konkurenci desá-

té místo a ze všech českých 

hendikepovaných atletů 

byl za rok 2017 hodnocený 

na deváté příčce.

Dík patří i mé rodině
Cenu města za sport si le-

tos dvaapadesátiletý spor-

tovec, jehož civilní pro-

fesí je masérství, pře-

vzal v  dubnu na  slavnost-

ním ceremoniálu v  šum-

perském divadle. „Co pro 

mě znamená? Je to zúro-

čení mé mnohaleté práce 

ve  sportu,“ říká muž, jenž 

podobná ocenění získává 

také v  Olomouci, proto-

že závodí za tamní atletic-

ký klub. Třeba v roce 2009 

se stal Atletem Olomouc-

kého kraje jako člen druž-

stva AK Olomouc, které 

vybojovalo bronz na  mis-

trovství republiky.

Jak hodnotí uplynulou 

sezonu, v  níž dosáhl výše 

zmíněných umístění nejen 

doma, ale i  v  cizině? „Po-

soudil bych ji jako úspěš-

nou, za  což patří můj dík 

především mé rodině, 

městu a  také všem spon-

zorům,“ zmínil Ščambura.

Teď už se naplno věnu-

je aktuálnímu atletickému 

ročníku, který podle něj za-

čal velmi nadějně. „A to tře-

tím místem v hodu oštěpem 

na závodech v Dubaji za vý-

kon 23,78 metru. Jak bude 

sezona pokračovat, se ale 

ještě uvidí, protože některé 

starty jsem teď musel zrušit 

kvůli úrazu a následné ope-

raci. Snad už ale budu moci 

soutěžit 10. června na  mi-

strovství republiky v  Olo-

mouci a  dále na  Českém 

poháru. Koncem června by 

pak měl přijít start na Svě-

tovém poháru v  Berlíně. 

Snad se podaří kromě zdra-

ví zajistit i  potřebné fi nan-

ce,“ doufá Dušan Ščambu-

ra, který si ve  svém spor-

tovním životě váží i  rodin-

né podpory. „Bez vzájemné 

tolerance a plánování by to 

nešlo,“ usmívá se.

Vícestranný sportovec
Kterého výsledku ve své ka-

riéře si cení nejvíc? „Kaž-

dý, který se podaří, je pro 

mě odměna. A ten, který se 

nepovede, mě posouvá dál, 

abych se ještě víc snažil,“ 

poodkrývá svou sportovní 

fi lozofi i atletický šampion ze 

Šumperka, jenž je od těžké-

ho úrazu v roce 1994 na in-

validním vozíku. Přesto ho 

ale osud nedokázal přemo-

ci. Ve své sportovní kariéře 

se navíc zdaleka neomezil 

jen na atletiku. Před dvace-

ti lety byl třeba českým pla-

veckým šampionem, s  fl or-

balovým týmem dvakrát 

vyhrál ligu, věnoval se i vo-

zíčkářskému duatlonu, tri-

atlonu či cyklistice. Odmě-

nou mu kromě samotných 

sportovních úspěchů jsou 

také zajímavé a exotické de-

stinace, které při velkých 

světových mítincích mohl 

navštívit: vedle již zmíně-

né Dubaje byl třeba v  roce 

2007 třetí v  hodu oštěpem 

na  Světových hrách IWAS 

World Games v  Taipei na 

Tchaj-wanu. Naopak mu 

bohužel těsně unikly pa-

ralympijské hry v  Sydney 

a Londýně.

Jôra a Božka ovádijó: Prvni máj
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Co budeme potřebovat?
1/4 kg mrkve, 1 lžíce másla, 2 lžíce rýže, sůl, petrželka

Mrkvová polévka s rýží
TRADIČNÍ JÍDLA Z NAŠEHO KRAJE

D
o  konce května 

mohou lidé nomi-

novat kohokoliv 

ze svého okolí, o kom ví, že 

potřebuje peníze na  dob-

rou věc. Hejtman  Ladi-

slav Oklešťek přijal výzvu 

Deníku a  věnuje svůj po-

slanecký plat na  potřeb-

né účely. Další peníze na-

víc daruje společně s ostat-

ními lidmi.

Hejtman dává část své-

ho poslaneckého platu 

na  dobročinnost dlouho-

době, nyní ale souhlasil, že 

se pod dohledem Deníku 

zapojí do  větší charitativ-

ní akce. Při té může kdoko-

liv z Olomouckého kraje na-

vrhnout kohokoliv ze své-

ho okolí, kdo potřebuje po-

moc. „Každý může nomi-

novat, koho chce, organiza-

ci nebo jednotlivce. Návr-

hy, které by měly obsahovat 

stručné zdůvodnění a  po-

případě doplňující podkla-

dy jako fotografi i nebo od-

kaz na  video, lze posílat na 

e-mail hejtman@denik.cz do 

31. května,“ uvedl hejtman. 

„Z došlých podnětů vybe-

reme společně s hejtmanem 

tři jednotlivce či organizace. 

Komu peníze poslouží, určí 

v  internetovém hlasování 

lidé,“ vysvětlil šéfredaktor 

Deníků na střední a východ-

ní Moravě Martin Nevyjel. 

Deník pak dohléd-

ne na  to, aby hejtman po-

slal poslanecký plat právě 

na tento účel. A co je důleži-

té, nepůjde jen o jeden plat. 

„Do akce zapojíme všechny 

- vytvoříme konto, kam mo-

hou podnikatelé, fi rmy, ale 

i  běžní lidé posílat příspěv-

ky na konkrétní dobrou věc. 

Hejtman pak stejnou sumu 

přidá ze svého. Když někdo 

daruje stovku, hejtman při-

dá také stokorunu. Když ně-

jaká fi rma pošle 10 000 ko-

run, musí hejtman dát stej-

ně. A to až do výše 300 000 

korun,“ doplnil pravidla Ne-

vyjel a dodal, že hejtman dal 

veřejný slib, takže lidé ne-

musí mít strach, že by jeho 

slova přišla vniveč.

Okleštěk při neformálním 

setkání prohlásil, že jestli 

lidé skutečně pošlou oněch 

150 000 korun, dá nejenom 

dalších 150  000 ze svého, 

ale ještě obětuje knír. „Když 

jsem to slíbil, tak to udělám. 

Klidně se nechám oholit. Fi-

nančně… i pod nosem,“ po-

tvrdil hejtman.  (red)

Příprava
Mrkev nahrubo nastrou-

háme, podusíme na  más-

le, přidáme opranou rýži 

a sůl, zalijeme vodou nebo 

vývarem a  vaříme, až rýže 

změkne. Po odstavení z ka-

men přidáme sekanou pe-

trželku.

Každý výsledek je odměna, říká 
hendikepovaný atlet Ščambura

Tým českých paralympioniků, zleva: Mirka Obrová, Eva Kacanu, Dušan Šcambura.  Foto: archiv D. Ščambury

Znáte někoho, kdo potřebuje peníze? Oholte hejtmana!Znáte někoho, kdo potřebuje peníze? Oholte hejtmana!
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P
rvní jarní exkurzi 

mají za  sebou pře-

rovští ornitologové. 

Členové Moravského orni-

tologického spolku se spolu 

se zájemci v sobotu 21. dub-

na vypravili k  poznávání 

a pozorování ptactva k Hra-

deckému rybníku v Tovačo-

vě. Akce byla zároveň sou-

částí Vítání ptačího zpěvu.

Lidé se sešli ráno u  sá-

dek Hradeckého rybníka, 

při pozorování zamířili také 

ke  Křenovskému rybní-

ku. Mimo obvyklých druhů 

bylo možné sledovat tažné 

ptáky, kteří se vraceli na svá 

severská hnízdiště.

Rozběhnuté jaro dopadlo 

pro letošní premiéru vel-

mi dobře. „Exkurze se zú-

častnilo asi padesát zájem-

ců, kteří pozorovali pětapa-

desát druhů ptáků. Nejvzác-

nějším druhem byla sýkoři-

ce vousatá,“ shrnul místo-

předseda Moravského orni-

tologického spolku Jiří Šaf-

ránek. 

Seznam všech letoš-

ních ornitologických ex-

kurzí, které pořádá Morav-

ský ornitologický spolek, 

člen Unie neziskových or-

ganizací Olomouckého kra-

je, je možné najít na  webu 

www.mos-cso.cz.  (red)

spolky, příspěvkové organizace

Je nejstarší v Olomouc-

kém kraji a patří i k nej-

déle sloužícím v  celém 

Česku. Sbor dobrovolných 

hasičů v Uničově slaví 150 

let. Jeho členové zasahova-

li i při ničivých povodních 

v letech 1997 a 2002, za což 

je ocenili také místopřed-

seda vlády a ministr vnitra 

a  celorepublikové hasičské 

sdružení. 

Ve  složení dospělé jed-

notky uničovského sboru 

dobrovolných hasičů ne-

jsou v  posledních letech 

velké změny. Členů zvlášť 

neubývá, ani nepřibývá. 

Jiná situace je u  mládeže, 

která jako oddíl Mladí ha-

siči existuje dva roky a kde 

je živo. Děti si najdou nové 

koníčky a  odejdou, místo 

nich přicházejí jiné. Nábor 

mladých sbor v současnosti 

nepořádá, zájemců je dost. 

První se do Mladých hasičů 

zapojili v květnu 2016.

Sportují jen děti
Právě děti reprezentují uni-

čovský sbor při závodech 

v  požárním sportu. Pravi-

delně se účastní olomouc-

ké okresní ligy i  různých 

pohárových soutěží. Dohlí-

žejí na ně vyškolení trené-

ři sboru, kteří s nimi pilu-

jí potřebné disciplíny. Do-

spělí už několik let nezá-

vodí. „Nejsou lidi, kteří by 

byli ochotní se tomu vě-

novat. Jsme dost vytížení 

jako jednotka a na požární 

sport už nikdo nemá chuť 

ani čas,“ vysvětlil starosta 

sboru Tomáš Trnka. 

Kde ovšem Uničovští ne-

chybí, jsou požáry a  jiné 

zásahy. Spolupracují při-

tom s kolegy z profesionál-

ních jednotek. „Vycházíme 

si vstříc a  vzájemně si po-

máháme při mimořádných 

událostech i  při odborné 

přípravě,“ kvituje starosta. 

V  roce 1997 Uničované 

vyrazili do akce kvůli niči-

vým povodním. Zasahova-

li v Litovli nebo v Olomou-

ci – Černovíru, téměř mě-

síc tam odčerpávali vodu. 

O  pět let později je jejich 

nadřízení poslali do  Čech 

a pomáhali s likvidací škod 

v Nových Kopistech na Li-

toměřicku. „Dodnes se 

na  to ve  sboru vzpomíná 

s největšími emocemi,“ po-

znamenal Trnka. 

Velká časová 
náročnost
Velké nasazení, obětavost 

a vynaložené úsilí hasičů ze 

severu Hané neunikly ani 

představitelům hasičského 

záchranného sboru a  stá-

tu. V  roce 1997 je vyzna-

menal tehdejší vrchní po-

žární rada České republiky 

Miroslav Štěpán, roku 2002 

také první místopředseda 

vlády a  ministr vnitra Sta-

nislav Gross. 

Být dobrovolným hasi-

čem přináší velké fyzické, 

psychické i  časové vytíže-

ní. Své o  tom ví také Trn-

ka, který je starostou sbo-

ru v Uničově od roku 2009. 

„Znamená to neustále ně-

jakou práci, během dne po-

řád něco řeším,“ přiznává. 

Povoláním je řidič, a tak se 

mu nejvíce prostoru na vy-

řizování naskýtá za  volan-

tem. Po  návratu domů se 

pak mnohdy nevyhne pa-

pírování. „Časově je to ná-

ročné, každý dobrovolný 

hasič obětuje práci ve sbo-

ru opravdu hodně,“ potvr-

dil Trnka, a  kromě zásahů 

poukázal i  na  nezbytnou 

odbornou průpravu.

Uničovským dobrovol-

níkům pomáhají také pe-

níze od  Olomouckého 

kraje. Jedenáct let zpátky 

i  díky nim pořídili novou 

cisternu, v  roce 2011 za-

koupili dopravní automo-

bil. Hejtmanství jim pra-

videlně přispívá na  soutěž 

Toughest Firefi ghter Alive  

a na dětský den, který po-

řádají šest let v řadě. (red)

INFORMACE O ZÁMĚRU OLOMOUCKÉHO KRAJE ODPRODAT NEMOVITÝ MAJETEK
Olomoucký kraj nabízí k odprodeji tento 
nemovitý majetek:
pozemek parc. č. st. 490 zast. pl. o výměře 

1 561 m2 v k.ú. a obci Lutín, jehož součás-

tí je rozestavěná stavba, z vlastnictví Olo-

mouckého kraje, z hospodaření Sigmundo-

vy střední školy strojírenské, Lutín, za mi-

nimální kupní cenu ve  výši 6  100  000 Kč, 

když jednotlivé cenové nabídky budou při-

jímány v  uzavřených obálkách. Nabyvatel 

uhradí veškeré náklady spojené s  převo-

dem vlastnického práva a správní poplatek 

spojený s  návrhem na  vklad vlastnického 

práva do katastru nemovitostí.

Cenové nabídky s  uvedením případ-

ného účelu využití předmětných nemo-

vitostí prosím zašlete nebo osobně do-

ručte v termínu od 19. 4. 2018 do 19.  6. 

2018 do 13.00 hod. na adresu: Olomouc-

ký kraj, komise pro majetkoprávní zále-

žitosti Rady Olomouckého kraje, Jere-

menkova 40a, 779 11 Olomouc. Nabíd-

ku je nutno zaslat ve  dvou uzavřených 

obálkách* a  v  levém horním rohu obá-

lek výrazně uvést slova „neotvírat – ce-

nová nabídka – Lutín“. Na  obálce musí 

být rovněž uvedena doručovací adresa 

zájemce. Za  včas doručené se považují 

nabídky, které byly Olomouckému kra-

ji na uvedenou adresu v uvedeném ter-

mínu doručeny.

Žádosti, podněty a připomínky k tomu-

to záměru Olomouckého kraje se přijíma-

jí do 19. 6. 2018 do 13.00 hod. na adrese: 

Krajský úřad Olomouckého kraje, odbor 

majetkový, právní a správních činností, Je-

remenkova 40a, 779 11 Olomouc.

Doba zveřejnění záměru: 

od 19. 4. 2018 do 19. 6. 2018

Kontakty: regina.vrbova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 508 423, l.hynkova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 506 416 

Olomoucký kraj nabízí k odprodeji tento 
nemovitý majetek:
pozemek parc. č. st. 164 zast. pl. o vý-

měře 168 m2, jehož součástí je stavba 

Nové Zámky, č.p. 4, byt. dům, části po-

zemku parc. č. 494/1 zahrada o výmě-

ře 539 m2, dle geometrického plánu č. 

454 – 134/2016 ze dne 12. 7. 2016 po-

zemek parc. č. 494/4 zahrada o výmě-

ře 539 m2, části pozemku parc. č. st. 

88 zast. pl. o  výměře 615 m2, dle ge-

ometrického plánu č. 454 – 134/2016 

ze dne 12. 7. 2016 pozemek parc. č. 

715 ost. pl. o výměře 615 m2, vše v k.ú. 

a  obci Mladeč z  vlastnictví Olomouc-

kého kraje, z  hospodaření Nových 

Zámků – poskytovatele sociálních slu-

žeb, příspěvkové organizace, za mini-

mální kupní cenu ve výši 1 900 000 Kč 

a  za  podmínek dle důvodové zprávy. 

Nabyvatel uhradí veškeré náklady spo-

jené s  převodem vlastnického práva 

a správní poplatek spojený s návrhem 

na vklad vlastnického práva do katast-

ru nemovitostí. 

Podmínky dle důvodové zprávy jsou ná-

sledující:

• Kupující se zaváže, že nejpozději do  1 

roku od uzavření kupní smlouvy vybu-

duje na své náklady pro bytový dům sa-

mostatné přípojky vody, TUV a plynu. 

• V případě, že kupující nevybuduje ve sta-

novené lhůtě oplocení a nové inženýrské 

sítě, je povinen uhradit prodávajícímu 

smluvní pokutu ve výši 500 000,- Kč, ne-

dohodnou-li se smluvní strany jinak. 

• V  případě porušení závazku, uvedené-

ho v prvním bodě, je prodávající opráv-

něn od kupní smlouvy odstoupit.

Žádosti, podněty a připomínky k tomu-

to záměru Olomouckého kraje se přijíma-

jí do  19. 6. 2018 do  13.00 hod. na  adre-

se: Krajský úřad Olomouckého kraje, od-

bor majetkový, právní a správních činnos-

tí, Jeremenkova 40a, 779 11 Olomouc.

Doba zveřejnění záměru: 

od 19. 4. 2018 do 19. 6. 2018

kontakty: regina.vrbova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 508 423, l.hynkova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 506 416 

*Nabídku vložte do  jedné obálky s označením nabídky a tuto obálku poté vložte do druhé obálky 

a opět uveďte název nabídky. Pro další jednání v předmětné záležitosti prosím uveďte do nabídky Vaši 

přesnou adresu a telefonický kontakt, popřípadě e-mailovou adresu.

Uničovští dobrovolní hasiči 
zasahují 150 let

Začátky se stovkou členů
Sbor dobrovolných hasičů vznikl v  Uničově v  prosinci roku 
1868 jako „Freiwilligen Feuerwehr“. Je jedním z  nejstarších 
v České republice. Do konce druhé světové války v něm půso-
bili obětavci z řad sudetských Němců. Historicky prvním ve-
litelem se stal stavitel Vinzenz Vodička. Sbor pod jeho vede-
ním tvořila asi stovka dobrovolníků. Ti se ve čtyř četách sta-
rali o obsluhu žebříků, přepravu stříkaček a hašení, dodávku 
vody a vyprošťování. 

Debut si uničovští hasiči odbyli 4. května 1869 v Brníčku u ho-
řící stodoly Vogtova gruntu. V listopadu 1870 zase likvidova-
li požár v uničovské sladovně, kde zachránili lidský život a ob-
drželi nemalou peněžní odměnu. 

Vybavení sboru se postupně modernizovalo. Ve 30. letech 20. 
století si pořídil dokonce i sanitku, která pak v okolí zajišťovala 
první pomoc. Činnost německých dobrovolných hasičů v Uni-
čově ukončil rok 1945. Pak je nahradili Češi. „Sbor se po přícho-
du českého obyvatelstva do města hodně proměnil. V posled-
ních letech věnoval Uničov svému sboru velkou pozornost, 
kompletně obnovil vozový park, který se v  technických pa-
rametrech vyrovná výbavě profesionálních jednotek. Velkou 
morální podporou bylo pořízení a posvěcení nového sborové-
ho praporu před pěti lety. Nahradil prapory historické, které se 
v dávnější minulosti bohužel ztratily,“ uvedl náměstek hejtma-
na a bývalý starosta Uničova Dalibor Horák. (red)

P
ohár ministryně škol-

ství v  basketbalové 

části Sportovní ligy 

základních škol si vybojo-

valy dívky z Javorníku na Je-

senicku. Ve fi nálovém zápa-

se v Děčíně porazila děvčata 

Tišnov 28:25 a mohla slavit.

Do  závěrečné části tur-

naje se dostaly javornické 

žačky podruhé za  sebou. 

Finále se účastní vždy šest 

nejlepších škol v  katego-

rii chlapců a dívek, které si 

musely zajistit účast na zá-

kladě předešlých okresních 

a krajských kol a ještě uspět 

v kvalifi kaci mezi krajskými 

vítězi. Javornickým dívkám 

se podařilo uspět v dubno-

vé kvalifi kaci v  Kroměříži 

mezi prvními z  Moravsko-

slezského kraje, Zlínského 

kraje a Olomouckého kraje. 

Vítězstvím v  kvalifi ka-

ci získaly žákyně javornic-

ké základky možnost navá-

zat na úspěch z loňska, kdy 

v Pardubicích skončily tře-

tí. K cestě mezi nejlepší jim 

letos pomohl i doprovodný 

autobusový zájezd.  (red)

Nejlepší basketbal 
hrají žačky z Javorníku

Pozorovatelé viděli 
i sýkořici vousatou
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Kromě hašení požárů pomáhají uničovští hasiči také při živelních pohromách a dopravních nehodách. 
Teď jejich sbor oslavil 150. výročí založení.  Foto: Ivo Olbert
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N
estor skautování 

Jan Pečínka vidí 

vzestup své organi-

zace v dlouhodobé výchově 

dětí. Ti, co na tábory jezdi-

li v 90. letech, se v  součas-

né době stali rodiči. Teď se 

do stejného prostředí snaží 

přivádět své potomky, kte-

ří si zážitky z dobrodružství 

přírodě také nenecháva-

jí pro sebe. „Lákají své ka-

marády, aby si zkusili i něco 

jiného, než je život u  po-

čítačů,“ všiml si Pečínka. 

O  skautech vědí i  ve  ško-

lách, řada ředitelů má pře-

hled, kde se nachází nejbliž-

ší skautská klubovna. A čas-

to do ní své žáky směřuje.

Na společných schůzkách 

si skauti užívají různé dru-

hy zábavy. Záleží na  jed-

notlivých oddílech, v  ně-

kterých se třeba pravidelně 

konají turnaje ve  stolních 

hrách. Z  kluboven se pak 

vyráží do terénu, v průběhu 

roku na  vícedenní výpra-

vy nebo na staré dobré letní 

tábory – u ohniště a se sta-

nováním. „Máme jak vod-

ní, tak pozemní skauty. Ně-

kdo dělá turistiku, někdo se 

zaměřuje spíše na  zálesác-

tví s  indiánskými motivy,“ 

nastínil Jan Pečínka široké 

spektrum skautských akti-

vit. 

Ty sahají i  do  zahra-

ničí, děti a  mladí dospě-

lí lidé tam jezdí na výměn-

né pobyty. Například skau-

ti z  Dubu nad Moravou 

na Olomoucku míří do Ho-

landska. „Mají tam dobré 

kontakty, skauti z  Holand-

ska zase byli tady. Dokon-

ce z  toho vzešla jedna čes-

ko-holandská svatba,“ při-

blížil Pečínka. Osobně pů-

sobí v oddílu Poutníci v Če-

chovicích. Zastává funkci 

zástupce vedoucího, před-

tím Poutníky dvanáct let 

sám vedl. V sousedním Vel-

kém Týnci je členem stře-

diskové rady.

V roce 2000 pomáhal na-

vazovat kontakty se skauty 

z  Owesboro v  USA. Město 

ležící na  území státu Ken-

tucky je zároveň partner-

ským městem Olomouce. 

„Naši skauti jeli tam, za dva 

roky jsme zase přivítali ná-

vštěvu z Ameriky. Takto se 

výměna uskutečnila pět-

krát,“ spočítal Pečínka.

Vedoucích je opět 
dost. Naštěstí
Základ fungování skautů 

– junáků je přitom v  pod-

statě stále stejný, jako když 

v  něm roku 1968 začínal 

on. Důraz se klade na osvo-

jení si soběstačnosti. A také 

na  to, aby se člověk doká-

zal postarat o  druhé. Or-

ganizování výprav, umě-

ní přežití v  přírodě, rozdě-

lávání ohně či stavba stanu, 

s tím vším se mládež se žlu-

tými a  hnědými šátky ko-

lem krku setkává. Na  kon-

ci 60. let minulého století to 

přitom skauti měli podstat-

ně složitější. Po  dvacetile-

tém období, během kterého 

pro ně platil komunistický 

zákaz činnosti, chyběli od-

díloví vedoucí. „Stejný pro-

blém pak nastal i  po  roce 

1989. Dnes je velké plus, že 

po skoro třiceti letech zku-

šené vedoucí máme. Skaut-

ství se tak může nabízet dě-

tem, bez vedoucích by se 

o ně neměl kdo starat,“ ar-

gumentuje Jan Pečínka. 

Ani skauti se přitom ne-

brání moderním technolo-

giím. Pro propagaci svých 

akcí a komunikaci mezi se-

bou i s veřejností běžně po-

užívají internet. Kromě 

mapy a buzoly se v oddílech 

učí pracovat také s GPS na-

vigací. „V  současnosti frčí  

třeba geocaching, i  ten se 

v oddílech realizuje,“ přiký-

vl Pečínka. S Poutníky z Če-

chovic už více než dvacet let 

jezdí do vojenského prosto-

ru Libavá. Společně tu ob-

novují zdevastované pout-

ní místo ve Staré vodě. Za-

čínali ve  dvanácti lidech, 

nyní jich barokní kostel sv. 

Anny a  sv. Jakuba Většího 

s přilehlým okolím renovu-

jí desítky. „Hodně nám po-

máhají skauti z  Dubu nad 

Moravou. Přivedli i  oddí-

ly z  jiných zemí, pravidel-

ně do Staré vody jezdí Polá-

ci nebo Kanaďané,“ libuje si 

Jan Pečínka, jenž si v minu-

losti prošel skautskými od-

díly v  Lazníčkách na  Pře-

rovsku a v Kroměříži.  (red)

V minulosti ho několikrát zakázali, dnes se ale 
těší velkému zájmu. Počet členů spolku Junák – 
český skaut v Česku i v Olomouckém kraji kaž-
doročně narůstá. Pěší túry, táboření nebo stano-
vání v přírodě se dětem a dospívajícím líbí čím 
dál víc. Stejně jako výměnné pobyty v zahraničí. 

INFORMACE O ZÁMĚRU OLOMOUCKÉHO KRAJE ODPRODAT NEMOVITÝ MAJETEK
Olomoucký kraj nabízí k odprodeji tento ne-
movitý majetek:
pozemek parc. č. st. 818 zast. pl. o výměře 

40 m2, jehož součástí je stavba bez č.p./č.e., 

tech. vyb., pozemek parc. č. st. 819 zast. pl. 

o výměře 74 m2, jehož součástí je stavba bez 

č.p./č.e., jiná stavba, a část pozemku parc. č. 

973/2 ost. pl. o výměře 757 m2, dle geome-

trického plánu č. 2047 – 10213/2015 ze dne 

30. 9. 2015 pozemek parc. č. 973/4 ost. pl. 

o výměře 757 m2, vše v k.ú. a obci Tovačov, 

vše z vlastnictví Olomouckého kraje, z hos-

podaření Střední školy řezbářské, Tovačov, 

Nádražní 146, za  minimální kupní cenu 

ve  výši 680  000 Kč, když jednotlivé nabíd-

ky budou přijímány v uzavřených obálkách. 

Nabyvatel uhradí veškeré náklady spojené 

s  převodem vlastnického práva a  správní 

poplatek spojený s návrhem na vklad vlast-

nického práva do katastru nemovitostí.

Cenové nabídky s uvedením případného úče-

lu využití předmětných nemovitostí prosím 

zašlete nebo osobně doručte v termínu od 30. 

4.  2018 do 2. 7.  2018 do 13.00 hod. na adresu: 

Olomoucký kraj, komise pro majetkoprávní 

záležitosti Rady Olomouckého kraje, Jeremen-

kova 40a, 779 11 Olomouc. Nabídku je nutno 

zaslat ve dvou uzavřených obálkách* a v levém 

horním rohu obálek výrazně uvést slova „ne-

otvírat – cenová nabídka – Tovačov“. Na obál-

ce musí být rovněž uvedena doručovací adre-

sa zájemce. Za včas doručené se považují na-

bídky, které byly Olomouckému kraji na uve-

denou adresu v uvedeném termínu doručeny.

Žádosti, podněty a připomínky k tomuto zámě-

ru Olomouckého kraje se přijímají do 2. 7. 2018 

do 13.00 hod. na adrese: Krajský úřad Olomouc-

kého kraje, odbor majetkový, právní a správních 

činností, Jeremenkova 40a, 779 11 Olomouc.

Doba zveřejnění záměru: 

od 30. 4. 2018 do 2. 7. 2018 

kontakty: regina.vrbova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 508 423,  l.hynkova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 506 416 

*Nabídku vložte do jedné obálky s označením nabídky a tuto obálku poté vložte do druhé obálky a opět uveďte název nabídky. Pro další jednání v předmětné záležitosti prosím uveďte do nabídky Vaši 

přesnou adresu a telefonický kontakt, popřípadě e-mailovou adresu.

Olomoucký kraj nabízí k odprodeji tento 
nemovitý majetek:
bytovou jednotku č. 685/3 v budově č. p. 685, 

Nové Sady, bytový dům na pozemku parc. č. 

st. 797 zast. pl. v k.ú. Nové Sady u Olomou-

ce, obec Olomouc, včetně spoluvlastnických 

podílů id. 313/21599 na  společných částech 

domu a na pozemku parc. č. st. 797 zast. pl. 

o výměře 735 m2, vše v k.ú. Nové Sady u Olo-

mouce, obec Olomouc z  vlastnictví Olo-

mouckého kraje, z  hospodaření Nových 

Zámků – poskytovatele sociálních služeb, 

příspěvkové organizace za minimální kupní 

cenu ve výši 1 650 000,- Kč, když jednotlivé 

nabídky budou přijímány v uzavřených obál-

kách. Nabyvatel uhradí veškeré náklady spo-

jené s převodem vlastnického práva a správ-

ní poplatek spojený s návrhem na vklad vlast-

nického práva do katastru nemovitostí.

Cenové nabídky s  uvedením případné-

ho účelu využití předmětných nemovitos-

tí prosím zašlete nebo osobně doručte v ter-

mínu od 30. 4. 2018 do 2. 7. 2018 do 13.00 

hod. na adresu: Olomoucký kraj, komise pro 

majetkoprávní záležitosti rady Olomoucké-

ho kraje, Jeremenkova 40a, 779 11 Olomouc. 

Nabídku je nutno zaslat ve dvou uzavřených 

obálkách* a v levém horním rohu obálek vý-

razně uvést slova „neotvírat – cenová nabíd-

ka – Nové Sady u Olomouce“. Na obálce musí 

být rovněž uvedena doručovací adresa zá-

jemce. Za včas doručené se považují nabíd-

ky, které byly Olomouckému kraji na uvede-

nou adresu v uvedeném termínu doručeny.

Žádosti, podněty a připomínky k tomuto zámě-

ru Olomouckého kraje se přijímají do 2. 7. 2018 

do 13.00 hod. na adrese: Krajský úřad Olomouc-

kého kraje, odbor majetkový, právní a správních 

činností, Jeremenkova 40a, 779 11 Olomouc.

Doba zveřejnění záměru: 

od 30. 4. 2018 do 2. 7. 2018

kontakty: regina.vrbova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 508 423,  l.hynkova@kr-olomoucky.cz, 

tel. 585 506 416 

Jak se dát ke skautům

Do  Skautu se mohou děti a  mládež přihlásit několi-

ka způsoby. První vede přes kamarády a známé, kteří 

už v některém z řady oddílů jsou. Vědí, kde sídlí jejich 

klubovna a nové zájemce na některou ze schůzek při-

vedou. „Na  webových stránkách navíc máme sezna-

my kluboven. Hodí se třeba pro velká města typu Olo-

mouce,“ podotkl Jan Pečínka. Do vyhledávače stačí za-

dat olomouc.skauting.cz, poté si každý potřebné in-

formace snadno najde. Ke skautům se dá dostat i přes 

akce pro veřejnost, jakou jsou mimo jiné Skauti v par-

ku v olomouckých Bezručových sadech. (red)

Čechovičtí Poutníci na společném snímku s kolegy z Německa a Polska ze Slezské Harty.
 Foto: Skautský oddíl Poutníci Čechovice

Skauti zažívají renesanci. Jejich počet Skauti zažívají renesanci. Jejich počet 
stoupá a jezdí i do cizinystoupá a jezdí i do ciziny

Z
ačíná další ročník Se-

niorského cestování. 

Přihlásit se na zájez-

dy po  zajímavých místech 

a  pamětihodnostech Olo-

mouckého kraje mohou lidé 

od  60 let žijící v  Olomouc-

kém kraji. Každý zájem-

ce má možnost zúčastnit se 

jednoho výletu, který ho při-

jde na 200 korun. K dispozi-

ci je 3  000 míst, prodej zá-

jezdů začal v polovině květ-

na. Za zážitky lze s cestovní 

kanceláří Za  sluncem vyra-

zit od 19. června do 27. září. 

Výlety jsou uspořádány 

díky iniciativě a  za  podpo-

ry Olomouckého kraje. Cí-

lem je nabídnout seniorům 

příležitost udržovat se v po-

hybu a  zároveň podporovat 

lokální cestovní ruch. Kli-

enti budou mít možnost na-

vštívit i místa hůře přístupná 

hromadnou dopravou. Výle-

ty jsou zaměřeny na pozná-

ní turistických cílů Jesení-

ku a  regionu střední Mora-

va. Účastníky čekají výlety 

za poznáním i kulturou, zá-

jezdy se sakrální tematikou 

i relaxační cesty. 

Senioři jezdí s  krajem 

od roku 2008 a tyto výlety se 

velmi osvědčily. Dokazuje to 

fakt, že zájem o ně je veliký. 

U každého výletu je omeze-

ný počet účastníků.

Výlety se proto prodá-

vají na  webu www.senior-

ske-cestovani.cz, k  dispozi-

ci je také nová kancelář, kte-

rá sídlí v  Olomouci na  ad-

rese Ztracená 33. Otevřeno 

má v úterý, středu a čtvrtek 

mezi 9.00 - 11.00 a  13.00 - 

15.00. K dispozici je také e-

mail senior1@zasluncem.

cz a  telefon 733  678  817,

kam je možné se obracet 

s  dotazy a  případnými po-

žadavky pro skupiny od de-

seti osob.  (red)

Senioři i tento rok cestují za krásami kraje
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Nejvyšším místem Jeseníků i celé Moravy je s 1 492 metry Praděd. Druhá nejvyšší hora je jen o něco 

nižší, měří 1 464 metrů. Na vrcholu (tajenka) dokonce nacisté plánovali vybudovat polní letiště. 
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KŘÍŽOVKA

SUDOKU  LEHKÉ STŘEDNÍ TĚŽKÉ

KOMIKS

Znění tajenky posílejte do 1. června na adresu noviny@kr-olomoucky.cz. 

V předmětu e-mailu uveďte: Křížovka. Vylosované výherce odměníme cenou.
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 Zkusíte zjednodušeně 

přiblížit, co všechno má 

na  starosti první náměs-

tek hejtmana Olomoucké-

ho kraje?

Samozřejmě zastupuji 

hejtmana při jednáních jako 

náměstek číslo jedna a  co 

konkrétně mám ve své kom-

petenci, to poměrně přesně 

vystihuje už název mé funk-

ce náměstka pro ekonomi-

ku a  investice. Je to přede-

vším sestavování, naplňování 

a dodržování rozpočtu kraje, 

přičemž podepsaná koalič-

ní smlouva jasně konstatuje 

úkol pro naše čtyřleté voleb-

ní období. Tím je snížit za-

dluženost kraje, aniž bychom 

ovšem ohrozili jeho rozvoj, 

poskytování služeb občanům 

a také nezbytné investice.

 Jaké jsou vaše priority 

právě v  hodně sledované 

oblasti investic?

Samozřejmě investovat mu-

síme především do majetku 

našeho a také do našich pří-

spěvkových organizací. Tou 

nejzásadnější prioritou jsou 

ovšem krajské silnice, jejichž 

stav máme v  plánu za  toto 

volební období výrazně vy-

lepšit. Důležité je si uvědo-

mit, že aktuálně vrcholí a už 

i  končí období evropských 

dotací, proto je potřeba za-

fi nancovat všechny smyslu-

plné projekty z  evropských 

fondů.

 Ve  funkci jste již rok 

a  půl. Co se podle vás 

za tuto dobu povedlo usku-

tečnit?

Opět bych se odkázal 

na  naše programové pro-

hlášení, a jsem proto rád, že 

jsme v  loňském roce snížili 

dluh kraje v absolutní část-

ce o sto milionů korun. Zá-

roveň se nám podařilo in-

vestovat více než miliardu. 

Z  projektů, které se týka-

jí přímo obyvatel kraje, chci 

zmínit třeba náš závazek 

nakoupit každoročně deset 

nových sanitek pro záchran-

nou službu, výstavbu nové 

interny v Nemocnici Štern-

berk nebo úžasný a unikát-

ní projekt za-

střešení hra-

du Helfštýn 

z  peněz Ev-

ropské unie. 

Mě osobně 

těší zejmé-

na prosaze-

ní dotačních titulů v  ob-

lasti sportu, které pomáha-

jí i  těm nejmenším obcím 

a  spolkům v  kraji dosáh-

nout na peníze třeba na vy-

budování a obnovu sportov-

ních zařízení. Hlavně pro ty 

malé jde o opravdu zásadní 

navýšení. Nejvíc prostředků 

za celou dobu existence kra-

je také investujeme do  vel-

mi důležité oblasti obnovy 

venkova a  zásadně navýše-

ny byly i další dotační tituly.

 Jaké další plány ve  své 

funkci máte do  následují-

cích let?

Rovněž ty vyplývají z koalič-

ní smlouvy. Ta říká na  jed-

né straně snižujte dluh, ale 

na druhé rozvíjejte náš kraj, 

což není vždy jednoduché. 

Musím však přiznat, že nám 

v tom pomáhá i ekonomická 

prosperita, kterou Česká re-

publika v  sou-

časnosti zaží-

vá, a  také změ-

na rozpočtové-

ho určení daní, 

jež krajům lépe 

umožňuje zajiš-

ťovat služby ob-

č a n ů m dané nám ze zá-

kona. Jsou to totiž oblasti 

klíčové pro každodenní ži-

vot nás všech, tedy zdravot-

nictví, doprava, školství či 

sociální služby. Málokdo si 

uvědomuje, že dotační titu-

ly, do nichž jsme letos vložili 

zhruba 463 milionů korun, 

jsou už nadstavbou k  tomu 

všemu, nikoliv naší povin-

ností. Do  zmíněného pro-

gramu na  opravy a  rekon-

strukce sportovních zaříze-

ní jde třeba letos 95 milionů, 

což je opravdu jedinečné. 

Samozřejmě chceme v  pří-

jemcích pěstovat i  vědomí 

jejich spoluzodpovědnosti, 

která je daná procentuální 

spoluúčastí na celkové hod-

notě daného projektu.

 Z vašich slov vyplývá, že 

máte velký vztah ke sportu. 

Jak se díváte na  jeho sou-

časný stav u nás?

Především musím říct, že 

státní politika má vůči všem 

sportovcům obrovský dluh. 

Za  celých 29 let od  revolu-

ce jsme stále nebyli schop-

ni říct, jaké procento pro-

středků ze státního rozpoč-

tu sport každoročně dosta-

ne. Je to jiné každým rokem 

a  s  každou vládou a  hlavně 

to jde stále k horšímu. Trou-

fám si tvrdit, že nebýt pod-

pory krajů a obcí, vypadalo 

by to se sportem u nás vel-

mi zle.

 Ať nejsme úplně pesimis-

tičtí, co vám osobně uděla-

lo ve  sportu poslední do-

bou největší radost?

Určitě to je fotbalová Sigma 

Olomouc, která postoupi-

la z druhé ligy a stále se drží 

v  absolutní špičce té nej-

vyšší. Je to podle mě husar-

ský kousek a co by za to dal 

druhý nováček Baník Ostra-

va hospodařící s vyšším roz-

počtem. Všechny fanouš-

ky hokeje včetně mě mu-

seli potěšit i  olomoučtí Ko-

houti postupem do  extrali-

gového čtvrtfi nále. A  když 

se podíváme na  ženské tý-

mové sporty, tak samostat-

nou kapitolou a unikátem je 

třetí souboj v řadě o extrali-

gové zlato mezi volejbalist-

kami Prostějova a Olomou-

ce. Určitě je potřeba pobla-

hopřát těm prostějovským 

k  neskutečné šňůře dese-

ti titulů za sebou, naopak já 

jako předseda VK UP Olo-

mouc musím být nepotěšen 

„pouze“ třetím stříbrem na-

šeho týmu.

 Pojďte tedy fanouškům 

olomouckého ženského vo-

lejbalu naznačit, co klub, 

jehož jste předsedou, chys-

tá do další sezony?

Doufáme, že nás čeká opět 

boj o  titul a  třeba konečně 

úspěšný. Rádi bychom se 

znovu představili v  evrop-

ských soutěžích a  přived-

li do  univerzitní haly špič-

kového protivníka, jakým 

byl letos německý Stutt-

gart. Také připravujeme ně-

kolik atraktivních přestu-

pů, z  těch už domluvených 

mohu prozradit přícho-

dy doposud prostějovských 

opor, reprezentační blokař-

ky Veroniky Trnkové či li-

bera Julie Kovářové rovněž 

se zkušenostmi z  národní-

ho týmu.

 Jak to máte v  současné 

době s  vlastním aktivním 

sportovním vyžitím?

V zimě, když to jde, tak vel-

mi rád jezdím na lyže, zrov-

na teď jsem si dopřál tříden-

ní minidovolenou na ledov-

ci v  Alpách. K  tomu přidá-

vám celoročně tenis a v létě 

i  plážový volejbal, který je 

šetrnější k  nohám než ten 

klasický halový. Víc mi bo-

hužel čas a náročný program 

nedovolují.  (red)

Řešení ze strany 8

HLEDÁME JMÉNO!!!
První vydání nových 

krajských novin ještě nemá 

definitivní podobu. 

Chybí jim totiž název.
Právě ten by redakce ráda slyšela 

od vás, našich čtenářů. Návrhy 

na pojmenování krajského listu 

můžete zasílat na e-mail: 

noviny@kr-olomoucky.cz. 

Autor nejlepšího nápadu 

se může těšit nejen na to, že statisíce 

výtisků ponesou jím vymyšlené 

jméno, ale navíc dostane dárek.

Tipy na pojmenování měsíčníku 
posílejte do 1. června.

Náměstek hejtmana Jiří Zemánek: Nižší dluh 
a víc do investic? Těžké, ale ne nemožné
Z pozice prvního náměstka zastupuje hejtma-
na Olomouckého kraje, navíc je Jiří Zemánek 
zodpovědný za krajskou ekonomiku a investice. 
V náročné funkci působí od podzimu roku 2016, 
předtím sbíral politické zkušenosti na komunál-
ní úrovni mimo jiné jako místostarosta města 
Šternberk a na celostátní coby poslanec Parla-
mentu České republiky.

Jiří Zemánek

1. náměstek hejtmana Olomouckého kraje

Narodil se 3. ledna 1965 v Olomouci. Absolvoval základní školu na Svatém Ko-

pečku a maturitní zkoušku složil na gymnázium Olomouc-Hejčín. Titul magis-

tr získal na Filozofi cké fakultě Univerzity Palackého v Olomouci v oboru uči-

telství (dějepis a český jazyk). Po absolutoriu učil na základní škole Dr. Hrubé-

ho ve Šternberku. Do komunální politiky vstoupil v  roce 1998, kdy byl zvo-

len do šternberského zastupitelstva a posléze se stal místostarostou města. 

Od roku 2008 je členem Zastupitelstva Olomouckého kraje a zastává rovněž 

post předsedy Komise pro mládež a sport Rady Olomouckého kraje. Od květ-

na 2010 byl poslancem Parlamentu ČR. K jeho zájmům patří zejména sport. 

Od roku 2006 působí jako předseda klubu extraligových volejbalistek VK UP 

Olomouc a je starostou olomoucké sokolské župy. Pracuje také v Předsednic-

tvu České obce sokolské a ve správní radě Českého volejbalového svazu.

Naší prioritou jsou 
krajské silnice. 

Jejich stav chceme 
výrazně zlepšit.

Olomoucký kraj provozuje webové 

stránky Rodina je OK?
• Na webu www.rodinajeok.cz najdete kalendář akcí, kde máte 

možnost vybírat z tipů pro zpestření volného času nebo třeba 
pozvánek na odborně zaměřené semináře.

• Stránky nabízejí přehled koordinátorů rodinné politiky v obcích, 
seznam organizací pro rodinu nebo projekty rodinné politiky 
Olomouckého kraje. 

• Můžete se zde také dozvědět podrobnosti o firemní školce, 
kterou kraj zřídil pro pro děti zaměstnanců hejtmanství a svých 
příspěvkových organizací.

• Hejtman Olomouckého kraje Ladislav 
Okleštěk ke vzniku webu řekl: „Dnešní 

uspěchaná doba rodinnému životu příliš 

nepřeje. Web rodinné politiky Olomouckého 

kraje jsme vytvořili právě proto, aby se tento 

negativní trend změnil. Chceme usnadnit, 

přiblížit a shrnout rodičům, prarodičům i dětem 

nabízené možnosti, které jsou jim ze strany 

mnoha organizací v kraji nabízeny.“

i Víte, že...
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H
istorické drama 

Jeroným Praž-

ský – Poslední 

útěk zamířilo na plátna kin 

a v létě ho budou moci sle-

dovat diváci v  České tele-

vizi. Snímek vznikal pod 

taktovkou režiséra Lubo-

míra Hlavsy v  Olomou-

ci a  na  Šumpersku. Pří-

pravy natáčení začaly vlo-

ni a  poslední klapka pad-

la na podzim. Příběh Jero-

nýma Pražského popisu-

je osudy muže, který po-

dobně jako Jan Hus skončil 

kvůli víře v pravdu na hra-

nici.

„Předpokládáme, že spo-

jení vynikajícího herec-

kého obsazení vyvolá zá-

jem diváků o tento projekt 

a fi lm tak zviditelní kromě 

jiného i  dominanty Olo-

mouce a  regionu,“ uvedla 

Iva Hlavsová z fi lmové spo-

lečnosti Vistafi lm.

Do hlavních rolí obsadi-

la režie Ondřeje Vetchého, 

Jitku Čvančarovou nebo 

Václava Vydru. Produkci 

posloužily jako kulisy his-

torického příběhu klášter-

ní kostel v Šumperku, olo-

moucká katedrála i  hrad 

Helfštýn. „V  regionu fi l-

maři využili servisních slu-

žeb místních fi rem, uby-

tovací kapacity a  skvělou 

práci odvedly při kompar-

su zdejší historické spolky, 

jako třeba šermíři ze Šum-

perka a  z  Mohelnice,“ při-

pomněla Lenka Dusová 

z  jesenické fi lmové kance-

láře.

Slavnostní předpremiéra 

proběhla 20. dubna v  olo-

mouckém kině Metropol 

a  ve  stejný den i  v  zábřež-

ském Retru.

Na  výrobě filmu spo-

lupracovala filmová kan-

celář Jeseniky Film Of-

fice, která v  Olomoucký 

kraj propaguje prostřed-

nictvím filmu a  také asi-

stuje filmovým produk-

cím při výběru vhodných 

lokalit a možnosti natáče-

ní v  regionech. V posled-

ní době se podílela na-

příklad na  vzniku filmů 

Kvarteto, Miluji tě modře 

a  několika dokumentár-

ních pořadů.

Finančně projekt podpo-

řil Olomoucký kraj, měs-

to Olomouc a několik sou-

kromých společností. (red)

kultura, volný čas

Jednu z hlavních rolí dostal Ondřej Vetchý.  Foto: Olomoucký kraj

Film o dalším muži, který uhořel Film o dalším muži, který uhořel 
na hranici, vznikl díky krajina hranici, vznikl díky kraji

F
estival Džemfest za-

hájil předprodej 

vstupenek na  svůj 

19. ročník, který se usku-

teční 19. října v Domě kul-

tury Šumperk. Líst-

ky na  oblíbenou 

akci jsou k mání 

za  poloviční 

cenu. Má to ale 

háček. Pořadate-

lé nezveřejnili pro-

gram.

Akce stylově po-

jmenovaná Zajíc 

v  pytli se koná 

k a ž d o r o č n ě 

a  její popula-

rita u  návštěv-

níků Džemfestu 

stále roste. „Prv-

ní rok jsme tak-

to prodali asi dvě 

stovky vstupe-

nek, vloni už přes čtyři sta. 

Máme upřímnou radost, že 

lidé půl roku dopředu na-

kupují lístky, aniž by znali 

program, moc si vážíme je-

jich důvěry,“ uvedl pořada-

tel Tomáš Drenka.

V s t u p e n -

ky za  speciál-

ní cenu 250 ko-

run si zájemci mo-

hou nyní objedná-

vat na  webových 

stránkách Dzem-

fest.cz. Po zveřej-

nění progra-

mu 1. červ-

na lístky pod-

raží na  399 ko-

run a v den akce 

se cena 

zvedne 

o  další 

s t o k o -

runu. Ovšem v den konání 

Džemfestu jsou vstupenky 

zpravidla již vyprodané. 

„Díky akci Zajíc v  pytli 

mohou skupiny kamarádů 

ušetřit na vstupném oprav-

du hezké peníze, které jim 

pak zůstanou třeba na do-

držování pitného režimu 

během festivalu,“ dodává 

s úsměvem Tomáš Drenka.

Online objednávka Za-

jíce v  pytli na  www.dzem-

fest.cz.

Festival Džemfest, kte-

rý se koná od  roku 2000 

v polovině října v Šumper-

ku, patří mezi nejúspěšněj-

ší akce v  kraji. Každý roč-

ník je vyprodaný (1600 lidí 

na  hlavní scéně) a  zřejmě 

se jedná o největší rockový 

festival konaný pod stře-

chou v ČR.

Vedle hlavního progra-

mu se v  rámci Džemfestu 

koná řada doprovodných 

kulturních akcí jako např. 

literární večery, alternativ-

ní koncerty či fi lmová scé-

na.

Džemfest se pravidel-

ně orientuje také na  soci-

ální oblast, využívá popu-

larity u  mladých lidí při 

kampani Daruj Fest, kte-

rou mobilizuje k  darování 

krve a krevní plazmy. Kaž-

dý rok Džemfest navštěvu-

jí děti z dětských domovů, 

aby na  vlastní kůži zažily 

(často svůj první) festival.

V  roce 2014 obdržel 

Džemfest Cenu Olomouc-

kého kraje za přínos v oblas-

ti kultury a o  rok dříve zís-

kal ve stejné kategorii Cenu 

města Šumperka. (red)

Džemfest prodává Zajíce v pytli
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M
ěstský klub Li-

tovel zve na  den 

plný hudby a zá-

bavy pro malé i  velké. 

Na letošním 16. ročníku se 

zabaví celá rodina. Začá-

tek obstará dopolední pro-

gram pro děti, který zahá-

jí hravá show s názvem Le-

grácky a šprťouchlata S To-

mem a Jerrym.

První dva koncerty se 

budou líbit mladšímu pu-

bliku, budou totiž pat-

řit mladým, talentovaným 

a  úspěšným muzikantům. 

Jako první zazpívá Sebas-

tian a hned po něm Adam 

Mišík. V  polovině odpo-

ledne se naladíme na  slo-

venskou rockovou legen-

du Tublatanka a jejich hity 

Láska drž ma nad hladinou 

nebo Rande so svojim mes-

tom. Vychladnout vás ne-

nechá ani další originál-

ní kapela Arrhythmia, kte-

rá ve složení čtyř viollonce-

listů s  jedním bubeníkem 

hraje největší rockové, me-

talové a popové hity z celé-

ho světa.

Jako předposlední za-

zpívá známá česká zpěvač-

ka Anna K., zazní osvědče-

né hity, které všichni znáte 

i  silné písně z nového alba 

Světlo. Závěr bude patřit 

popové kapele ze Šumper-

ska O5 a Radeček. Od nich 

uslyšíte hitovky jako Vlou-

pám se, Praha nebo Máš 

mě na svědomí.

Bude také připraven bo-

hatý doprovodný program 

nejen na  náměstí a  v  par-

ku Míru, ale i  na  jiných 

místech v  Litovli. Nebude 

chybět jarmark, farmář-

ské trhy, atrakce a  zábav-

né soutěže pro děti, dobro-

družná projížďka na  pra-

mici pod náměstím nebo 

ohňostroj.  (red)

Hanácké Benátky pobaví celou rodinu

K
do by neznal šum-

perák, nezaměni-

telný rodinný dům. 

I přesto jsou mezi jeho jed-

notlivými provedeními 

rozdíly, jak ukazuje výsta-

va fotografi í v  Rytířském 

sále Vlastivědného muzea 

v Šumperku nazvaná Tomáš 

Pospěch: Šumperák.

Projekt rodinného domu 

typu V, takzvaného šum-

peráku, se zrodil v  atelié-

ru šumperského projektan-

ta Josefa Vaňka ve  druhé 

polovině 60. let. Stavební-

ci toužící po  vlastním indi-

viduálním bydlení poté stá-

li před Vaňkovým ateliérem 

fronty, aby si projekt na vy-

sněný dům mohli zakou-

pit. První „šumperáky“ vy-

rostly v  Šumperku a  oko-

lí, velmi rychle se však roz-

šířily po městech i vesnicích 

v celém tehdejším Českoslo-

vensku. Fotograf Tomáš Po-

spěch ve  svém projektu za-

chytil jednotlivé realizace 

domu a všímá si pestré šká-

ly proměn, kterých se pů-

vodní Vaňkův návrh dočkal. 

Na  výsledné podobě domu 

se totiž vždy podílela zruč-

nost stavebníků, jejich vy-

nalézavost a také dostupnost 

materiálů. Tomáš Pospěch 

svůj fotografi cký projekt vy-

dal ve  spolupráci s historič-

kou architektury Martinou 

Mertovou v  knižní podo-

bě. Jeho výstavní prezenta-

ce se po Praze dostává právě 

do  Šumperka, kde fenomén 

„šumperák“ spatřil světlo 

světa. Plné vstupné je 30 ko-

run, snížené stojí polovinu. 

Děti do 6 let mohou na vý-

stavu trvající do  24. června 

zdarma.  (red)

Šumperáky mají 
mnoho provedení, 
ukazuje výstava

C
o všechno umě-

jí, předvedou dě-

tem hasiči, policis-

té a  záchranáři 1. června 

v Olomouci. Dětský den se 

složkami integrovaného zá-

chranného systému Olo-

mouckého kraje se koná 

od 9 do 17 hodin v okolí pa-

vilonu A  výstaviště Flora. 

K  výstavišti se lze snadno 

dostat tramvajovými linka-

mi 1, 4 a 6. Kromě přehlíd-

ky výbavy i akčních zásahů 

bude připraven doprovodný 

program pro děti v podobě 

Klaunů z  Balónkova nebo 

kreslení na obličej.  (red)

Záchranné složky 
se představí dětem

Pořádáte akci? 
Máte tip 

na zajímavou událost? 
Posílejte nám své pozvánky, 

pomůžeme vám oslovit 

široké publikum.

noviny@kr-olomoucky.cz
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P
ůvodně se Jan Mat-

kulčík chtěl stát fot-

balistou. Do dvanác-

ti let nastupoval za mládež-

nické výběry Sigmy Olo-

mouc. Nakonec se ale zce-

la potatil a propadl sportu, 

který rekreačně i  na  růz-

ných turnajích provozoval 

jeho otec Petr. Právě on ho 

v  roce 2004 vzal na  světo-

vý šampionát v  nohejbalu. 

Konal se v  Prostějově, kde 

se táta a  syn Matkulčíko-

vi setkali s řadou známých. 

„Tátovi tehdy nabídli, jest-

li by mě nechtěl také dát 

na  nohejbal. Ať prý s  ním 

přijdu na  trénink,“ zalovil 

v  paměti dnes dvacetiletý 

mladík. 

Na trénink v Prostějově se 

skutečně dostavil. A pak se 

účastnil dalších a  dalších. 

Od  nohejbalu nikam utí-

kat nechtěl. V sedmi letech 

se mu proto začal věno-

vat více než fotbalu. Sport, 

který se před desítkami 

let zrodil na  hřištích Sla-

vie Praha, vnímá jako pev-

nou součást svého života. 

„Od nohejbalu mě nic ne-

dokáže odradit. I  přesto, 

že se někdy zraním, neza-

nevřu na něj. Naopak v ta-

kové situaci okamžitě začí-

nám přemýšlet o tom, kdy 

budu moci zase hrát,“ pro-

zradil Matkulčík. 

V týmu Prostějova půso-

bí stále. O sobotách za něj 

pravidelně válčí v  senior-

ské soutěži. Kromě toho 

jezdí v  mimosezonním 

období na  turnaje. „No-

hejbalu v  podstatě obětuji 

stejně tolik času jako třeba 

fotbalista fotbalu nebo ho-

kejista hokeji,“ porovnal 

své vytížení s  jinými, ma-

sovějšími sporty. Tréno-

vat musí dvakrát do  týd-

ne. „Není to vůbec složité. 

Každý se sám protáhne-

me a pak už se jde 

hrát. Nejdůle-

žitější částí 

tréninku je 

sehrávání se-

stav na  zápa-

sy,“ zdůraznil. 

Do Prostějova dojíždí Jan 

Matkulčík z Olomouce, kde 

bydlí. Cestování mu nevadí, 

oddanost klubu, za nějž na-

stupuje více než deset let, je 

silnější. „I kdyby se nohejbal 

dal závodně hrát v Olomou-

ci, nastupoval bych za  Pro-

stějov. Má velkou prestiž, 

strašně moc úspěchů. A je to 

jeden z nejdůležitějších klu-

bů, co se týká mládeže,“ vy-

zdvihl důvody, proč se hodlá 

angažovat ve  městě na  jihu 

Hané. Za  prostějovský So-

kol I se od roku 2007 účast-

ní turnajových akcí. Ve stej-

ném roce si vysloužil také 

své první medaile.

Jeho kariéra tak zača-

la stoupat vzhůru. Postu-

pem času pro-

nikal na  stále 

vyšší a  vyš-

ší příčky 

na mládežnických mistrov-

stvích republiky. Šestkrát 

mu na  krk pověsili zlatou 

medaili, k  tomu přidal ješ-

tě nemalé množství stříber 

a bronzů. Sám, jak s úsmě-

vem říká, už cenné kovy ani 

nedokáže spočítat. Odha-

dem se jich v jeho sbírce na-

chází přes sto.

Vedle šampionátů na re-

publikové úrovni opano-

val také soutěže doros-

tenců. Velký úspěch ne-

minul Matkulčíka ani 

mezi dospělými, v Prostě-

jově se podílel na  postu-

pu do první ligy. „Za svůj 

zatím největší úspěch ale 

jednoznačně považuji cel-

kové vítězství s českou re-

prezentací na  domácím 

mistrovství světa junio-

rů,“ prohlásil. Šampionát 

proběhl loni v  listopadu 

v Nymburku a on si svě-

tového prvenství ob-

rovsky cenní.

Nohejbalem si při-

tom nevydělává. „Fi-

nančně ohodnocovány jsou 

jen stupně vítězů na někte-

rých turnajích, ovšem to 

je tak vše,“ popsal Matkul-

čík, kterého by hodně po-

těšilo, kdyby byl jeho oblí-

bený sport v  České repub-

lice populárnější. „Mrzí 

mě, že u  veřejnosti se mu 

nedostává tolik pozornos-

ti. Pro oko diváka je no-

hejbal opravdu nádherný,“ 

uvažuje.

Nadání a  úspěchů Jana 

Matkulčíka si všimli orga-

nizátoři ankety Sportovec 

Olomouckého kraje. Le-

tos v únoru mu v katego-

rii juniorů dokonce při-

soudili druhé místo. No-

hejbalového přeborníka 

to nadchlo. „Vzhledem 

k  tomu, jací kluci tam se 

mnou byli, jsem to vůbec 

nečekal. O to víc jsem rád 

a vážím si toho,“ neskrýval 

radost. „Je to pro mě něco 

neskutečného. Nikdy jsem 

nečekal, že mě kraj takto 

ocení. Jedním slovem nád-

hera!“ doplnil s nadšením, 

které neopadne ani s  od-

stupem času.  (red)

Bez nohejbalu si svůj život nedokáže předsta-
vit. Jako malý kluk mu dal přednost před fotba-
lem a dokázal v něm posbírat přes stovku me-
dailí. Ze svých úspěchů si mladý Jan Matkulčík 
z Olomouce nejvíce považuje titulu juniorského 
mistra světa, který s českým národním týmem 
vybojoval loni na podzim v Nymburku.

Úspěchy? Nejvíce si vážím zlata z juniorského 
šampionátu, svěřil se nohejbalista Jan Matkulčík

Každý se sám protáhne-

me a pak už se jde 

hrát. Nejdůle-

žitější částí 

tréninku je 

sehrávání se-

stav na  zápa-

sy,“ zdůraznil. 

nikal na  stále 

vyšší a  vyš-

ší příčky 

mistrovství světa junio-

rů,“ prohlásil. Šampionát 

proběhl loni v  listopadu 

v Nymburku a on si svě-

tového prvenství ob-

rovsky cenní.

Nohejbalem si při-

tom nevydělává. „Fi-

Jan Matkulčík (za sítí s míčem) na mistrovství republiky dorosteneckých trojic v Rychnovku v červenci 
2017. Z turnaje si odvezl dvě zlata, kromě soutěže tříčlenných týmů také za disciplínu dvojic. Navíc se 
jako blokař dostal do All star výběru šampionátu.  Foto: Vít Havelka

Jan Matkulčík (*1998)
Stejně jako řada dalších kluků hrál původně Jan Matkul-

čík fotbal. V  mládeži Sigmy Olomouc vydržel do  svých 

dvanácti let. Poté se ale rozhodl následovat svého tátu 

a  všechnu energii začal dávat do  nohejbalu. V  celé své 

dosavadní kariéře si vystačil s  působením v  jednom je-

diném klubu –Sokolu I Prostějov. V jeho dresu nastupu-

je v první lize mužů, v tuzemské druhé nejvyšší soutěži. 

Předtím zaznamenal několik absolutních vítězství v sou-

těžích dorostu.

Své nohejbalové umění Matkulčík naplno ukázal na mi-

strovstvích republiky – například dvojic a  trojic doros-

tu v  roce 2017 v  Rychnovku – i  na  juniorském mistrov-

ství světa v Nymburku. Nohejbalem si sice mladý talent 

na mnoho peněz nepřijde, na druhou stranu, mnoho jich 

do  něj nemusí ani investovat. „Kromě nákladů na  ces-

tování – na  tréninky, zápasy a  turnaje – vás to vlastně 

nic nestojí,“ vypíchl velkou výhodu sportu pocházející 

z předválečné Československé republiky.  (red)

Zlatá medaile, kterou Jan Matkul-
čík získal na loňském mistrovství 
světa juniorů v Nymburku.
  Foto: archiv Jana Matkulčíka 

N
ejlepší ženský vo-

lejbal u nás se hra-

je v  Olomouckém 

kraji. Potvrdilo se to i letos, 

kdy volejbalistky VK Pros-

tějov vybojovaly desátý titul 

mistryň republiky v  řadě, 

navíc už potřetí se tak sta-

lo po fi nálové sérii s  regio-

nálními rivalkami z  Volej-

balového klubu Univerzity 

Palackého Olomouc. 

Stejně jako v  celé před-

chozí dekádě byly volej-

balistky VK Prostějov jed-

noznačnými favoritkami 

i  v  letošním ročníku nej-

vyšší soutěže. Obhájce ti-

tulu opět postavil silný tým 

s  řadou legionářek i  čes-

kých reprezentantek. Po-

dobnou cestou se ale vydal 

také jejich rival z Olomou-

ce, a tak bylo jasné, že vyvr-

cholení extraligových bojů 

bude velmi napínavé.

Finálová série začala do-

mácím vítězstvím Prostějo-

vanek 3:1. Olomoucká od-

veta nabídla nejen skvělou 

atmosféru zaplněné bouří-

cí haly, ale také velký sou-

boj na  palubovce a  znovu 

výhru obhájkyň ve čtyřech 

setech. Nakonec nejvyrov-

nanější byl třetí duel hra-

ný v Prostějově, kde domá-

cí družstvo až po tuhé bitvě 

triumfovalo 3:2 a v celé sé-

rii 3:0 na zápasy. Historický 

desátý titul jednoho celku 

v řadě se stal skutečností.

„V  kritických chvílích se 

vždycky projevily jak zku-

šenosti našich ostřílených 

tahounek, tak herní i  psy-

chická síla mančaft u. Tím 

jsme Olomouc opakova-

ně zlomili,“ vypíchl hlavní 

momenty hanáckého fi ná-

le kouč šampionek Miro-

slav Čada.

„Navzdory porážce chci 

tým pochválit za skvělé vý-

kony, favoritovi jsme díky 

nim byli hodně důstojným 

protivníkem. Hráčky děla-

ly maximum, zaslouží po-

děkování,“ zůstal i  přes 

třetí fi nálový neúspěch po-

zitivní trenér Olomouce 

Jiří Teplý. (red)

S
edmdesáté naroze-

niny oslavil v  dubnu 

přední sportovní ma-

nažer a  prostějovský patri-

ot doc.  Miroslav Černošek. 

Jednatel marketingové spo-

lečnosti TK PLUS je známý 

tím, že do  České republiky 

dokázal dostat 

největší hvěz-

dy světového 

tenisu či at-

letiky včet-

ně megastar 

Usaina Bolta, 

ale prostřed-

nictvím své agentury Čes-

ká sportovní třeba i hokejo-

vé zápasy legendární NHL.

Miroslav Černošek se na-

rodil 27. dubna 1948. Pod-

nikání ve  sportu se věnu-

je od  počátku devadesá-

tých let. Začínal s  tenisem 

v  Prostějově, v  roce 2001 

se stal předsedou předsta-

venstva společnosti Česká 

sportovní. Zajišťuje marke-

ting pro Český olympijský 

výbor a podepsán je napří-

klad pod basketbalové Fi-

nal Four v  Praze, atletic-

kou Zlatou tretru v Ostravě 

či zápasy hokejových hvězd 

pod hlavičkou 

Jágr Teamu. 

Stará se o  te-

nisové repre-

zentační týmy 

pro Davis Cup 

a Fed Cup.

Dlouhodobě 

přednáší sportovní marke-

ting, v  současnosti na  Fa-

kultě sportovních stu-

dií Masarykovy univerzi-

ty v Brně, kde získal akade-

mický titul docent. Má dvě 

dcery a  jeho druhou man-

želkou je někdejší světo-

vá tenistka Petra Langro-

vá-Černošková. (red)

Přivezl do Česka Bolta 
i hvězdy NHL. Miroslav 
Černošek slaví jubileum

Volejbalistky Olomouce (vlevo) bojují na palubovce Prostějova.  Foto: archiv VK UP Olomouc

Hanácké volejbalistky dál Hanácké volejbalistky dál 
vládnou domácí extralizevládnou domácí extralize

Díky rodákovi 
z Prostějova mohli Češi vidět legendy světového tenisu, 
atletiky i hokeje


